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żucie miast i on a>aje o o d it o potunHioofl - coschodhich.
Rocznica wielkiej żałoby

Rok temu w grobów na Wawelu mrocznie 
Wnieśliśmy ciało najdroższej osoby —
Dziś serce Wodza u stóp matki spocznie, 
Przypominając nam ogrom żałoby.

Lecz choć żałości kamień nas przywali,
Trzeba nam dźwignąć się, gdy minie lament, 
Aby wypełniać niezłomnie i dalej
Naszego Wodza i Ojca testament

Więc chociaż odszedł już i jest za mgłami 
Zmobilizujmy się w duchu rodacy,
Byśmy się wszyscy stali żołnierzami 
Jedni wyścigu krwi a drudzy pracy.

Henryk Zbierzchowski

Inicjatywa prywatna
na wagę złota

w  M a ło p o lsce  W sc h o d n ie j
Rząd przykłada wielką wagę d'o ini

cjatywy prywatnej obywateli całego kra
ju, stwierdzając, że inicjatywa prywatna 
odegrać musi dużą rolę przy stabiliza
cji stosunków gospodarczych i uzyska
niu trwałej równowagi budżetowej.

Zagadnienie inicjatywy prywatnej po
siada specjalne znaczenie dla terenu Ma
łopolski Wschodniej. Inicjatywa prywa
tna spadała w cenie i znaczeniu, gdy 
ogólne nastawienie psychiczne obywateli 
zmierzało do osiągnięcia etatów państwo
wych, choćby najgorzej honorowanych.

Inicjatywa prywatna została jakby 
poniżona przez nastrój, który pchał całe 
zastępy obywateli do biur i urzędów 
państwowych i samorządowych, obciąża
jąc w  wysokim stopniu budżety. Inicja
tywa prywatna poszła jakby w zapom
nienie, stała się niepopularna, spotkała1 
się z ogólnem niedowierzaniem i opo
zycją.

Dzięki tym psychicznym nastawie
niom szerokiego ogółu, szukającego pra
cy przy minimalnej odpowiedzialności, ale 
przy stałej płacy, choćby najniższej, ale 
pewnej — doprowadziło na terenie Ma
łopolski Wschodniej do wybitnego zubo
żenia społeczeństwa.

Inicjatywa prywatna, reprezentowana 
przez ruchliwe i zapobiegliwe jednostki, 
przeniosła się z terenu Małopolski 
Wschodniej na teren centralny i zachod
ni, pozostawiając na miejscu zwolenni
ków etatyzmu, całe zastępy osób, bro

niących swej kar jery urzędniczej, bez wi
doków osiągnięcia szczytowych stanowisk.

Dlatego też na terenie Małopolski 
Wschodniej daje się odczuwać brak bo
jowych inicjatorów, przedewszystkiem w 
dziedzinie zagadnień, spraw i interesów 
gospodarczych.

Przebywając bogate tereny Małopol
ski Wschodniej wzdłuż i wszerz, spoty
kamy się z brakiem inicjatywy prywatnej, 
z brakiem wyczucia i zrozumienia tych 
naturalnych bogactw kraju, które leżą nie- 
wyzyskane w oczekiwaniu na zmianę na
strojów i poglądów.

Tylko inicjatywa prywatna ludzi do
świadczonych i młodzieży, wchodzącej w 
codzienne życie i w walkę o chleb — 
może poprawić radykalnie sytuację go
spodarczą, zwiększyć obroty, powiększyć 
majątek narodowy i stworzyć szerokie 
podstawy pracy dla przyszłych pokoleń.

Inicjatywa prywatna w Małopolsce 
Wschodniej, uwzględniająca wszelkie dzia

ły życia gospodarczego, przedstawia dziś 
wartość złota, bo wszelka akcja w kie
runku pomnożenia obrotów przedstawia 
wysoką wartość finansową, daje ludziom 
pracę i zarobek, zwalcza bezrobocie, 
przeciwstawia się defetyzmowi i pobudza 
dobrym przykładem wszystkich chętnych 
do takiej pracy.

Rząd, ujmując kwestję z inicjatywy, 
prywatnej w pewne ramy, będzie zapew
ne dążyć do okazania specjalnej pomo
cy ludziom inicjatywy, bo ci zasługują 
na szerokie poparcie i ułatwienia, zwłasz
cza w okresie początkowym pracy na 
poszczególnych odcinkach.

Galicyjska Kasa Oszczędności we Lwowie
WYDAJE KSIĄŻECZKI OSZCZĘDNOŚCIOWE NA OKAZICIELA LUB IMIENNE, ZŁO- 
TO WE LUB W ZŁOTYCH W ZLOCIE, PŁATNE NA KAŻDE ŻĄDANIE LUB TERMINOWE. 

•  W K Ł A D K I  O S Z C Z Ę D N O Ś C I O W E  ZŁOŻONE W  GALICYJSKIEJ KASIE 
OSZCZĘDNOŚCI W E  L W O W IE  KORZYSTAJĄ Z P O R Ę K I  P A Ń S T W A .

F U N D U S Z  R E Z E R W O W Y  W Y N O S I P O N A D  4 , 0 0 0 . 0 0 0  Z Ł O T Y C H

Wybór prezydenta m. Luouo
w dniu 14 m aja

Wyznaczony przez p. wojewodę lwow
skiego Belina-Prażmowskiego wybór prezy
denta m. Lwowa na dzień 22 kwietnia nie 
odbył się. Jak informuje Agencja Wschód 
p. wojewoda Belina-Prażmowski wydał za
rządzenie, ustalające termin dokonania wy
boru prezydenta m. Lwowa na dzień 14 ma
ja br. Na porządku dziennym zebrania wy
borczego Rady miejskiej znajdzie się tylko 
wybór prezydenta m. Lwowa.
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Żołnierskie ^ in te n ie naczelnego Wodza
Generał Rydz-Śmigły do Związku Strzeleckiego

W Warszawie odbyta się odprawa Związku 
Strzeleckiego, połączona ze złożeniem hołdu w 
Belwederze. Na placu Marszalka Piłsudskiego 
zgromadziły się delegacje Zw. Strzeleckiego z 
całej Polski, w liczbie około 2000. Prezes Związ
ku Fr. Paschalski i  komendant główny ppłk. 
Frydrych, w otoczeniu czołowych działaczy Związ 
ku z gen .Tokarzewskim na czele, złożyli na 
grobie Nieznanego Żołnierza wieniec o barwach 
strzeleckich.

Przy dźwiękach hymnu strzeleckiego, ruszył 
do Belwederu imponujący pochód, na którego 
czele, w pierwszej czwórce kroczyli: gen. To- 
karzewski, Franciszek Paschalski, Anatol Min- 
kowski i ppłk. Frydrych. Z Belwederu strzelcy 
udali się na  ul. Klonową przed kwaterę Wo
dza Naczelnego, gen. Rydza-Smigłego, któremu 
złożyli hołd.

Wódz Naczelny odpowiedział na przemó
wienie prezesa Paschalskiego, w krótkich, żoł
nierskich słowach:

— Dziękuję Wam, obywatelu prezesie, dzię
kuję Wam wszystkim, obywatelki i obywatele. 
Chcę powiedzieć w prostych słowach, nie siląc 
się na wzniosłość, chcę stwierdzić, że — jak 
napewno wiecie wszyscy, obywatelki i  obywatele 
— Związek Strzelecki nie jest m i obojętny, a

Trumna Marszalka Piłsudskiego złożona na lawecie armatniej, okryta sztandarem Rzeczy
pospolitej, ustawiona była przed blisko rokiem na Polach Mokotowskich, gdzie cała armja 

polska przedefilowała po raz ostatni przed Pierwszym Marszałkiem Polski.

Wieś chce korespondować - ale tanio
Zagadnienie poczty gminnej

Organizacje samorządu terytorialnego 
występują do władz o przyznanie gminom 
i powiatom tych samych przywilejów pocz
towych, z jakich korzysta korespondencją 
władz rządowych. Opłaty pocztowe obcią
żają nadmiernie budżety gminne i prowa
dzą do obchodzenia przepisów prawa.

Wiele gmin, zwłaszcza niezbyt oddalo
nych od miasta powiatowego, unika korzy
stania z poczty ze względu na koszty i z

Wizytacja ks. biskupa Baziaka
Ks. biskup dr. Eugenjusz Baziak od- | 

bywa obecnie wizytację parafji w Sta
nisławowie i części dekanatu brzeżań- 
skiego. — W związku z przyjazdem ks. 
biskupa dr. Baziaka do Stanisławowa, 
zorganizowany został specjalny .Komitet 
obywatelski, celem powitania dostojnego 
gościa. Naprzeciw dostojnego gościa wy
jechali do Halicza: starosta powiatowy 
p. Pajączkowski, jako przedstawiciel p. 
Wojewody, naczelnik Oddziału drogowe
go P .K. P. inż. Słotwiński, naczelnik od
działu mechanicznego inż. Firich, zastępca 
naczelnika Biura kontroli dochodów p. 
Swaczyński i p. Jasielski, zastępca na
czelnika warsztatów głównych. Na dwor
cu kolejowym w Stanisławowie liczne 
rzesze społeczeństwa powitały ks. biskupa 
Baziaka, który, piastując przez dwa lata 
stanowisko proboszcza parafji stanisła
wowskiej, dzięki walorom osobistym jako 
wzorowy pasterz i wzór bojownika o pol
skość Kresów, pozyskał sobie szczerą mi
łość społeczeństwa.

Wśród gęstych szpalerów młodzieży

nie jest mi obojętny dlatego, że sam jestem 
starym Strzelcem, a powtóre dlatego, że dziś 
na mnie ciąży odpowiedzialność za obronność 
państwa, a praca wasza tak ściśle i tak głęboko 
łączy się z wszelkiemi walorami, tworzącemi 
obronność państwa.

Chcę powiedzieć jeszcze jedno, przypom
nieć stare polskie przysłowie: „Wedle stawu — 
grobla”.

Mówię to dlatego, iż wiem, że Związek 
Strzelecki, jako organizacja, ma duże ambicje 
i stawia sobie wielkie cele.

I  słusznie. Ale z chwilą, kiedy ma te ambi
cje, kiedy stawia sobie te wielkie cele, to 
musi odpowiednio do tych ambicyj wyzwolić w 
sobie sity moralne. Musi dać odpowiednie na
pięcie i  natężenie pracy, aby nie było dyspro
porcji między wielką ambicją i  między tem, co 
daje życie w dniu codzienym.

Życzę wam tego serdecznie i będę bar
dzo rad. Będę starał się dopomóc waszym wy
siłkom — wysiłkiem moim, jeśli zechcecie ze 
swego życia stworzyć potężną kuźnię, wyku
wającą dzisiejszego Polaka ńa modlę potrzeb dzi
siejszej chwili i  dzisiejszej sytuacji, w jakiej Pol
ska się znajduje”.

uwagi na opóźnienia w pocztowem dorę- | 
czaniu przesyłek. Gminy te organizują sobie 
własną pocztę. Stróż gminny codziennie lub 
kilka razy w tygodniu jeździ na r,o werze 
do miasta powiatowego, odwozi do urzędów 
korespondencję gminną i -zabiera pocztę do 
gminy. Wypada to taniej i szybciej.

Na zjawisko to organa pocztowe spo
glądają krytycznie i wobec monopolu pocz
ty kwestjonują legalność takiego przesyła

szkolnej i tłumu wiernych, ulicami miasta 
przejechał ks. Biskup przed gmach Za
rządu miasta, gdzie obok bramy tryum
falnej, powitał dostojnego gościa prezy
dent miasta dr. Stroński, wskazując na 
niezwykle uroczysty charakter tej wizy
tacji, która jest pierwszą po dwunastu 
latach. Stąd ks. Biskup udał się do ka
tedry grecko-katolickiej, a następnie do 
Kolegjaty.

Gen. Edward Rydz Śmigły 
Generalny Inspektor Sil Zbrojnych.

Zastanowienie
bezprawnych robót worfnych

w K ołom yji.
Zarząd gminy Kołomyja przeprowadzał o- 

statnio roboty wodne na lewym brzegu Prutu, 
poniżej mostu kolejowego, łączącego Kołomyję 
z Werbiążem Niżnym. Zarządowi gminy chodziło 
o ochronę gruntów gminnych, wykopano głę
boki przekop, niemal prostopadły do prawego 
brzegu rzeki. Tymczasem właściciele gruntów, 
położonych na prawym brzegu Prutu, wnieśli 
zażalenie do władz wodnych, wskazując na 
możliwość katastrofy przez skierowanie nurtu 
Prutu wprost ku gruntom prywatnym. Przeprowa
dzone dochodzenia potwierdziły słuszność obaw, 
a nadto ustalono, że roboty wodne były prowa
dzone bez zezwolenia urzędu wodnego w Koło- 
myji. Wobec tego gmina Kotomyji otrzymała 
nakaz wstrzymania robót wodnych, jako mo
gących wywołać wielkie. szkody.

nia korespondencji. Organizacje samorządo
we są zdania, iż poczta nie wytrzyma kon
kurencji z posłańcem gminnym ani co do 
kosztów ani co do sprawności. Najlepszemt 
wyjściem z tej sytuacji byłoby przyznanie 
gminom ulg w opłatach pocztowych.

w sprawie metod „Gazoliny“
W czasie obrad budżetowych Rady miej

skiej lwowskiej, generalny referent budżetowy dr. 
Brzeski poruszył kweslję umieszczenia ogłoszeń 
w pismach, nadanych przez firmę „Gazolina”, 
a zawierającj'ch zarzuty uprawiania przez Gminę 
m. Lwowa wyzysku konsumentów przy dostawie 
gazu.

W odpowiedzi na to, p. o. prezydenta m. 
Lwowa dr. Ostrowski oświadczy! publicznie na 
posiedzeniu Rady miejskiej:

— Rozumiem dobrze oburzenie pana gene
ralnego referenta budżetowego i w całości je po-, 
dziełam.

— W imieniu reprezentacji Gminy m. Lwo
wa i Zarządu miejskiego odpieram z całą sta
nowczością enuncjację „Gazoliny”, zawierającą 
niesłychany zarzut uprawiania przez Gminę wy
zysku konsumentów.

— Nie będę kwalifikował tego rodzaju wy
stąpienia, gdyż odmawiam kategorycznie upraw
nienia prywatnej firmie handlowej, czerpiącej 
zyski z Gminy i jej mieszkańców, do stawiania 
Gminie,- jako reprezentantce interesów publicz
nych, tego rodzaju zarzutów.

— Gmina — podkreślił z naciskiem pre

Program
szkoły szybowcowej

w Brzeżanach
W Brzeżanach szkoła szybowcowa L.

O. P. P. rozpoczyna pierwszy kurs szkolny 
i treningowy do kategorji A: i B. dnia 10 
br. Kurs trwać będzie do 10 czerwca br. 
.Drugi kurs rozpocznie się 25 sierpnia i 
trwać będzie do 25 września br.

Kursy szkolne 4 tygodniowe obejmo
wać będą loty ślizgowe na ,,szybowcach1 
szkolnych do kat A i B. włącznie. Na kursy 
te przyjmowani będą członkowie LOPP., Kół 
Szybowcowych i inni. Kursy treningowe, 
4-tvgodniowe obejmować będą loty ślizgo
we na szybowcach szkolnych i treningo
wych. Na kursy te przyjmowani będą piloci 
szybowcowi kat. B i C. Praktyki warszta
towe obejmować będą prace w warsztatach 
szkoły przy remoncie szybowców. Na prak
tyki te przyjmowani będą piloci szybowcowi, 
posiadający kurs teoretyczny oraz co naj
mniej kat. A.

Opłata od członków LOPP., Kół szy
bowcowych i Klubów lotniczych wynosi:
1) za szkolenie do kat. A — 15 zł., 2) zja 
szkolenie do kat B — 10 zł., 3) za trening 
(20 lotów) — 5 zł., dla osób niestowarzy- 
szonych w organizacjach lotniczych obowią
zują opłaty podwójne. Praktyka warsztato
wa będzie bezpłatna. Praktykanci pokry
wać będą koszty utrzymania, przewidziane 
dla uczniów i .pilotów! i ple będą mogli wy
konywać równocześnie lotów treningowych. 
Wszyscy uczniowie piloci będą mogli utrzy
mywać się i mieszkać na szybowisku po 
1.60 zł. za całodzienne utrzymanie i nocleg. 

.Wszystkie odnośne należności płatne będą 
z góry. Szkoła nie będzie ponosić żadnej 
odpowiedzialności za koszty tych osób, któ
re przybędą do Brzeżan bez opłacenia 
szkolenia i utrzymania. Osoby te nie będą 
dopuszczane do lotów.

Zgłoszenia należy przesyłać pod adre
sem: Okręg Wojewódzki LOPP. (Szkoła 
Szybowcowa) Tarnopol.

Dla kandydatów kursów z poza Brze
żan, będą wydawane ulgi kolejowe 30 proc. 
Wszyscy uczniowie piloci zostaną ubezpie
czeni za czas lotów na kwotę 3.000 zł., w 
wypadku śmierci, 6.000 zł., w wypadku sta
łego kalectwa, 1.000 zł. w wypadku maksy
malnych kosztów leczenia. Szkoła nie będzie 
ponosić żadnej odpowiedzialności prawno- 
cywilnej za następstwa ewentualnych wy
padków lotniczych uczni. Składki ubezpie
czeniowe mieszczą się w opłatach kurso
wych.

Uczniowie, jak również i goście szkoły 
korzystać będą przez cały okres trwania 
kursu z bezpłatnej opieki sanitarnej.

N a j t a n ie j  z a k u p u je  s ię

Maszyny i Przybory Mleczarskie
w MAŁOPOLSKIM

IWIAIKU MLECZARSKIM
w e  L w o w ie ,  u l. L is to p a d a  21  
w Tarnopolu, ul. Mickiewicza 28 

w Stanisławowie, ul. 3-go Maja 5.

zydent dr. Ostrowski — nie jest pryyyatnem 
przedsiębiorstwem, a wszelkie dochody obraca 
tylko na cele publiczne, dla dobra swych miesz
kańców. Stawiać podobne zarzuty, jak „Gazo
lina”, może tylko ten, kto nie zna zupełnie za
gadnień samorządowych i zadań, ciążących na 
Gminie.

— Sądzę — zakończył prez. dr. Ostrowski 
— że to moje oświadczenie wyjaśnia należyeię 
stanowisko Zarządu miejskiego w powyższej 
sprawie.

Oświadczenie prezydenta miasta Lwowa po
krywa się w zupełności z opinją sfer gospodar
czych, które uważają fakt stawiania zarzutów 
przez firmę prywatną, będącą dostawcą Gminy, 
Zarządowi m. Lwowa drogą inseralów, jako od
biegający conajmniej od zwyczajów handlowych.

—oo—

Naturalnym łagodnym środkiem prze
czyszczającym są szwajcarskie gorzkie 
zioła Gąseckiego, stosowane przy cho
robach: żołądka, kiszek, nerek, wątroby, 
wzdęciu brzucha, kamieni żółciowych 
i skłonności do zaparcia.
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(0 procy i skupieniu - pierwszo rocznico skonu Wodza
Naczelny Komitet Uczczenia Pamięci 

Marszałka Józefa Piłsudskiego wydał na
stępującą odezwę do społeczeństwa:

Obywatele!
Pierwsza rocznica skonu Wielkiego 

Wodza Narodu, Marszałka Józefa Piłsud
skiego, będzie dniem szczególnie bolesnym, 
dla całej Polski. Lecz naród bohaterski a 
spartański nie ulegnie grozie śmierci, lecz 
uczci wspaniałość żywota, przeciętego przez 
nią przed rokiem w historycznych murach 
Belwederu. 12-go maja zjednoczy nas po
wszechny hołd zbiorowy dla Tego, za które
go sprawą naród odrodził się z ducha, odzy
skał Wolność, moc polityczną i zdolność 
czynu, odnowił tradycję swej świetności i 
źródła potęgi. Rozlegnie się po ziemiach pol
skich głośny alarm werbli, głoszących ża
łobę, lecz budzących do czynu. Rozkołyszą, 
się serca dzwonów, by spiżowym chórem, 
sławie Wielkość i Wzniosłość Ducha, nie
śmiertelność Sławy, wiekopornną trwałość 
Czynów, niezniszczalne prawa Wielkości i 
trwałość Imienia, co przez zasługi stało się 
drugiem imieniem Ojczyzny.

VZ dniu tym nie porzucimy pracy. Tego, 
który w najcięższym mozole służby trwał do 
ostatka, nie czci się świętowaniem. Odejdzie
my tylko od warsztatów na tę konieczną 
chwilę, by zgodnie z pradawnym zwycza
jem w naszej Ojczyźnie pochylić czoła u stóp 
ołtarzy, przed któremi odprawiane będą mo
dły żałobne. Władze Rzeczypospolitej i sa
morządu, wojsko, organizacje kombatanckie, 
zrzeszenia społecznej i kierownicy szkół W 
porozumieniu z władzami kościelnemi nada
dzą tej ceremonji żałobnej charakter aktu 
uroczystego.

Wszędzie, gdzie to będzie możliwe, po 
uroczystości kościelnej nastąpi defilada woj
ska] i jorganizacyj pod rytm werbla. Muzyka 
w dniu tym odezwie się po raz pierwszy na 
zakończenie porannych uroczystości i tylko 
dźwiękami Hymnu Narodowego. Poczem — 
w całym kraju prócz Wilna — życie po
wraca do łożyska normalnego, oczekując na 
sygnał, wzywający z cmentarza na Rossie 
do uczczenia momentu składania serca Mar
szałka na wieczny spoczynek, chwila po
wszechnego skupienia myśli przez cały Na
ród.

Pora zmierzchu i wieczoru wykorzy
stana zostanie przez powołane do zorgani
zowania obchodu 12-go maja komitety lokal
ne w całym kraju dla urządzenia uroczy
stych akademji żałobnych. Na akademjach 
tych przemawiać będzie do obywateli sam 
Marszałek i tylko Marszałek. W przybra
nych kirem salach odczytywane będą pi
sma Józefa Piłsudskiego w wyborze, któ
rego dostarczy Naczelny Komitet. Gdzie to 
będzie możliwe, uzupełni je muzyka wiel
kiego repertuaru utworów żałobnych.

Dostojnej ciszy wieczoru dnia tego nie 
zakłóci nigdzie skoczna muzyka, zamknięte 
będą przedsiębiorstwa rozrywkowe. O go
dzinie 8 minut 45 przed rokiem oddał Bogu 
ducha największy Polak na przestrzeni na
szych dziejów.

O tej godzinie, w pierwszą rocznicę, 
skonu Józefa Piłsudskiego, dusza polska nie 
zniosłaby pustej wesołości. O tej godzinie 
wszystkie serca wypełni troska o Ojczyznę 
i ślubowanie wierności nakazom Józefa Pił
sudskiego, mówiącym o obywatelskiej służ
bie —  by chwała Jego imienia i moc Rze
czypospolitej trwały, i rosły po wsze czasy.

Naczelny Komitet uczczenia 
pamięci Marszałka Józefa Piłsudskiego.

Warszawa, na Zamku Królewskim.

i tm e r a ts r ó  i ń  i  Małopolski n d i i e j
na uroczystości Marszałkowskie do Wilna

Dnia 11 maja br. odejdzie ze Lwowa re
prezentacyjny pociąg do W ilna na uroczystość 
żałobną złożenia serca Marszalka Piłsudskiego 
na cmentarzu na Rossie. Pociąg ten przezna
czony jest dla trzech województw południowo- 
wschodnich i  oddany do dyspozycji trzem wo
jewództwom. W pociągu jest 600 miejsc. Dla 
m. Lwowa przeznaczono 40 miejsc, dla powia
tów wszystkich trzech województw po 5 do 10 
miejsc. Województwo lwowskie korzystać będzie 
z 300 miejsc, tarnopolskie ze stu, stanisławow
skie z 200 miejsc. Dla każdego uczestnika wy
cieczki przeznaczono jedno miejsce do leżenia 
tak, że uczestnicy będą mogli nocować w po
ciągu. W pociągu reprezentacyjnym Małopolski 
Wschodniej będzie 20 wagonów III klasy i 3 
wagony II klasy. Pociąg odejdzie ze Lwowa w 
poniedziałek, dnia 11 maja o godz. 11.30 przed
południem i  przez Zdolbunów przyjedzie do 
Wilna dnia 12 maja o godz. 5-tej rano. Pociąg 
ten nie będzie zatrzymywał się na poszczególnych

stacjach. Z W ilna pociąg odejdzie w środę, 
13 maja o godz. 16.45 i przybędzie do Lwowa 
w czwartek, 14 maja o godz. 10.32 rano.

Nowy wojewoda krakowski 
PUŁKOWNIK MICHAŁ GNOIŃSKI

M a r s -  n ie  M a r k s
rządzi dziś Moskwą 

Wielka parada wojskowa w dniu 1 maja
Tegoroczne święto pierwszomajowe 

w Moskwie stało całkowicie pod znakiem 
uroczystości wojskowych. W olbrzymiej 
dotychczas niewidzianej defiladzie wzięły 
udział nietylko oddziały garnizonu mo
skiewskiego, ale sprowadzone z całej cen
tralnej Rosji wojska. Moskwa wyglądała 
jak wielki obóz wojenny.

Na pl. Czerwonym i w przyległych 
ulicach zgromadzono ponad 100 tysięcy 
wojska.

Na honorowej trybunie przy mauzo
leum Lenina zajął miejsce cały rząd so
wiecki i dygnitarze Kominternu.

Po salucie armatnim rozpoczęła się 
olbrzymia defilada wojska, największa, 
jaką kiedykolwiek oglądała Moskwa. — 
Uwagę zwracał nowy paradny marsz ar- 
mji czerwonej na sposób pruski.

Podczas przygotowań do d'efilad'y

zderzyły się ze sobą dwa samoloty woj
skowe. Oba aparaty uległy rozbiciu, 4 
lotnicy zginęli

Ks. biskup Buziuk
wśród snołeczGństwo stanisławowskiego

Podczas swego pobytu w Stanisławowie ks. 
biskup dr. Baziak zetknął się z przedstawicie
lami wszystkich towarzystw i organizaeyj w 
Kasynie Polskiem. Ks. biskup wprowadzony 
przez prezydenta miasta dr. Strońskiego, zajął 
miejsce obok p. wojewody Starzyńskiego, po
czem nastąpiły przemówienia i produkcje chó
rów. Ks. biskup Baziak wygłosił dłuższe prze
mówienie, wskazując na konieczność przetrwa
nia ciężkich czasów i wyzyskania wszystkich 
sił dla dobra kościoła, państwa i narodu.

—O—
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Marszałek Piłsudski w towarzystwie swego ówczesnego adjutanta, kpt. Mieczy
sława B. Lepeckiego, na pogrzebie swej siostry ś. p. Zofji Kadenacowej.

(  Piosioi! odnowi! p n n l i  ©SCHIIDU
Dziś z a łą c z a m y  c zek i P. K. O. 
dla now ych p re n u m e ra to ró w .

|  CzeRl P. K. 0. „Q)schotluł‘ sq roolne od opłaty pocztoaej
l i l i i ....... ... ......................i.iii... i..■ i.i....■■i...ii..i..HF

Tarnopol walczy 
o cukrownię na terenie miasta

W Tarnopolu odbyło się zebranie przedsta
wicieli organizacji gospodarczych miasta wszyst
kich narodowości, zwołane z inicjatywy miej
skiej Komisji dla spraw cukrowni. Zebranie za
gaił przewodniczący tej Komisji ławnik dr. Man- 
teł a referat wygłosił wiceprezes p. Adam Czar
necki. W żywej dyskusji, ujmującej wszechstron
nie doniosłe znaczenie założenia cukrowni na 
terenie miasta, brali udział pp. prezydent poseł 
Widacki, naczelnik Urzędu skarbowego p. Ter
lecki, radca handl. Wiesel i Ochs, prof. Juzwa. 
przew. Z. Z. Szellenberger, a z dyskusji wyła
niające się wnioski i rezolucje zostały jedno
myślnie uchwalone.

Uchwalono — uznając dotychczasowe stara
nia prezydenta i Zarządu miasta — zaapelo
wać do Rady miasta, by ofiarowała kompleks 
gruntów pod cukrownię, choćby bezpłatnie lub 
za przyznaniem udziału w spółce założycieli i 
w początkowym okresie zrezygnowała z części 
opłat publiczn)rch z cukrowni przypadającej, czy
niąc wszystko, aby cukrownia stanęła w Tar
nopolu.

Uchwalono zwrócić się do wojewody Dzie- 
wałtowskiego-Gintowta, władz centralnych, Izby 
Rolniczej, Handlowej, Rzemieślniczej i Dyrekcji

Ogłoszenie.
Na podstawie § 26 Statutu Związku Legjo- 

nistów Polskich, Zarząd Oddziału Zw. Leg. Pol. 
w Tarnopolu niniejszem zawiadamia wszystkich 
członków Związku Leg. Pol. Oddziału Tarnopol
skiego, że WALNE ZEBRANIE ODDZIAŁU od
będzie się dnia 17-go maja 1936 r. o godzinie 
10-tej w lokalu przy ul. Mickiewicza Nr. 39, 
II piętro.

W razie niedojścia Zebrania w pierwszym 
terminie z powodu braku ąuorum, Zebranie 
odbędzie się w drugim terminie tj. w dwie go-~ 
dziny później.

ZA ZARZĄD:

Prezes:
W ładysław  K lim czak

cukrowni „Podole”, by poparły postulat umiej
scowienia cukrowni w Tarnopolu, aby w ten 
sposób to upośledzone ekonomicznie miasto i lud
ność jego w ciężkiej walce o byt podtrzymać i 
upadek jego zahamować, tudzież korzystnie od
działać na złagodzenie bezrobocia.

W końcu wybrano delegację, by w duchu 
rezolucji prosiła p. wojewodę Dziewałtowskiego 
— o życzliwe poparcie postulatów.

Mowy Dom Ludowy
w  M a rk o w e j

W Markowej pod Podhajcami od
było się zebranie organizacyjne komi
tetu budowy Domu Ludowego w tej, 
miejscowości (przy udziale około 200 osób. 
Po wygłoszeniu przemówienia przez dele
gata pow. Kuratorjum Budowy Domów 
Ludowych Jana Tarnawskiego z Podhajec 
zebrani wybrali komitet budowy z p. Wi
ktorem Fuczkiem, zarządcą lasów arcy
biskupich na czele. Komitet rozporządza 
placem, materjałem budowlanym i ma za
pewnioną robociznę ze strony miejscowej 
ludności.

—oo—

Bez deficytu
nowy budżet Państwa

Ważny wskaźnik
W wyniku systematycznie prowadzo

nej przez rząd od jesieni r. ub. akcji 
oszczędnościowej, mamy do czynienia ze 
stfele odbywającą się poprawą finansów 
państwowych.

Od listopada 1935 r. miesięczne de
ficyty budżetowe, sięgające przeciętnie 26 
miljoriów złotych, zmniejszały się i już 
miesiąc marzec r. b. przyniósł nadwyż
kę w wysokości sześćset tysięcy złotych., 
która nie była notowana w Polsce od li
stopada 1930 r

Pod znakiem poprawy osiągniętej pod 
koniec ubiegłego okresu budżetowego wstą
piliśmy również w nowy okres budżetowy, 
zaczynający się w dniu 1 kwietnia r. b. 
Tymczasowe zamknięcia wyników budże
towych za kwiecień wykazują, że wydat
ki w kwietniu wyniosły okrągło 175 mit'

I) Zawiadomienie!
Po zupełnej rekonstrukcji lokalu

została otwarta

Rnwinrnin „R O M A "
|pod nowym Zarządem Akademicka 25̂

Święto straży Pożarnej
u  dzień Patrona św. Floriana

We Lwowie odbyła się uroczystość 
strażacka, w dniu Patrona Straży Pożar
nych św. Florjana. Uroczyste nabożeństwo, 
w którem wzięły udział Ochotnicze Straże 
Pożarne i Miejska Straż Pożarna, odbyło 
się w kościele OO. Karmelitów, gdzie 
okolicznościowe kazanie wygłosił ks. ku- 
storz OO. Bernardynów O. Szepelak. — 
Na nabożeństwie jawili się: wicewojewoda 
p. Sochański, jako prezes Związku Okręgo
wego Straży Pożarn., wiceprezydenci miasta 
dr. Ostrowski, Chajes i dr. Weryński, imie
niem wojskowości komendant miasta Chodź- 
ko-Zajko, b. wojewoda hr. Gołuęhowski, ja
ko prezes Rady Okręgowej i członek Za
rządu Głównego Związku Straży Pożarnych, 
insp. Błaszczyk, komendant Straży Pożar
nej Miejskiej Milewski z zastępcą Szpaczyń- 
skim< i ihni. Po nabożeństwie odbyła się de
filada Straży Pożarnych, poczem na dzie
dzińcu gmachu Miejskiej Straży Pożarnej 
rozdano strażakom nagrody strzeleckie i 
podarki, ufundowane przez Zarząd miasta. 
Również nagrody i dyplomy otrzymali ci 
strażacy, którzy dzielnie zachowali się w 
czasie czwartkowych zajść we Lwowie w 
obronie mienia miejskiego, broniąc sprzęt 
strażacki przed zniszczeniem.

Świeży zapas SIL DO PRACY 
nabierzesz na HUCULSZCZYŻNIE!

Budowa dróg
w powiecie kopyczynieckim

Powiatowy zarzad drogowy projektuje 
odbudowę w br. 6 km. drogi państwowej (na 
przestrzeni Hrubieszów-Zaleszczyki, 2 km. 
drogi powiat. Czahory-Dębówka oraz 2 km. 
drogi powiatowej Chorostków-Postolówka. 
Plonadto podjęto rozpoczęte w ub. roku 
prace około budowy 2 km. nowej drogi 
bitej na odcinku Hadyńkowce-Oryszkowce. 
Roboty konserwacyjne będą wykonane na 
przestrzeni 90 km. przy użyciu 20.000 mitr 
sześciennych kamieni. Równolegle postępuje 
naprzód praca nad przerobieniem około 300 
mtr sześciennych drzewa do budowy mo
stów w powiecie.

Zdjęcie przedstawia trumnę 
Marszałka Piłsudskiego, zło
żoną przed blisko rokiem w 
Grobach Królewskich na Wa
welu. Przed trumną widnieje 
postać P. Marszałkowej Pił
sudskiej w otoczeniu gene
rałów

poprawy sytuacji
zł., dochody zaś 175.450 tys. zł. Miesiąc 
kwiecień potwierdził zatem fakt osiągnię
cia przez Polskę równowagi budżetowej.

Kwiecień jest pierwszym miesiącem wy
konania nowego budżetu, w którym wydat
ki i dochody wszystkich funduszów pań
stwowych, z wyjątkiem funduszu kwate
runku wojskowego' i funduszu pracy, włą
czone zostały do ogólnego budżetu admi
nistracji. Po zastosowaniu tej samej meto
dy budżetowania do wyników zeszłorocz
nych uzyskujemy liczby porównawcze, któ
re wskazują, że wydatki w kwietniu r. ub. 
'wynosiły 182,8 milj. zł., w kwietniu zaś 
r. b. okrągło 175 milj. zł. Wydatki są za
tem w kwietniu r. b. mniejsze o 7,8 milj. 
zł., co jest rezultatem ostatnich zarządzeń 
oszczędnościowych.

Dochody Skarbu Państwa w r. ub. wy
nosiły przy zastosowaniu tej samej meto
dy budżetowania, t. zn. po dodaniu do 
wyników kwietnia 1935 r. ówczesnych do
chodów funduszów państwowych — 159,5 
milj. zł. w kwietniu r. b. Dochody osiągnęły 
175.400 tys. zł., są zatem większe od ze
szłorocznych o  15,9 milj. zł. Na zwyżkę tę 
wpływa nietyłko wprowadzony w celu zró
wnoważenia budżetu specjalny podatek u- 
rzędniczy. Nawet po odjęciu tego podatku 
dochody w kwietniu r. b. są większe ani
żeli w kwietniu r. ub.

W rezultacie zamiast zeszłorocznego de
ficytu w kwocie 23,3 milj. zł., mamy w kwie
tniu roku bież, nadwyżkę w sumie 450 tys. 
złotych.

Obok tego faktu utrzymanie się wpły
wów z danin publicznych i monopoli na 
poziomie przekraczającym wpływy zeszło
roczne stanowi niemniej ważny i godny 
zanotowania wskaźnik poprawy sytuacji fi
nansowej państwa.

Strzelcy w Tatarowie
Z Tatarowa donoszą:
Na tegoroczny obchód 3-go Maja w 

Tatarowie złożyło się uroczyste podniesienie 
flagi przy świetlicy Związku Strzeleckiego. 
Były też zawody sportowe, zorganizowane 
przez Związek Strzelecki, a mianowicie wie
lobój junaków, obejmujący bieg na 100 m.„ 
skok wdał, wzwyż, rzut granatem/ i strzela
nie, oraz zawody „Orląt” (w wieku od lat 
6—12).

Wieczorem odbyło się na scenie Towa
rzystwa Szkoły Ludowej, pięknie udekoro
wanej przez Związek Strzelecki, w sali pen
sjonatu pod „Jeleniem” przedstawienie, po
przedzone słowem wstępnem o Konstytucji 
3 -Majowej, wygłószonem przez prezesa 
miejscowego Oddziału Związku Strzelec
kiego. Szczególny aplauz zyskały produk
cje dziatwy szkolnej a mianowicie okoliczno
ściowe pięknie dobrane deklamacje, doty
czące Konstytucji 3-go Maja, oraz Krako
wiaczek, odtańczony przez dzieci w stro
jach krakowskich, wreszcie piękny żywy 
obraz.

Następnie amatorski zespół Strzelca o- 
degrał jednoaktówkę. Należy podkreślić wiel
ką zasługę nauczycielki, kierowniczki miej
scowej 1. klasowej Szkoły p. Stanisławy. 
Buchingerowej, która dała inicjatywę części 
widowiskowej i jedynie przy pomocy pry
watnej nauczycielki p. Wajsównej zorganizo
wała, wyszkoliła; i wyreżyserowała nietyłko 
dziatwę szkolną, ale również udatny zespół 
amatorski z członków miejscowego Związku 
Strzeleckiego.

Z4 tysiące sadzonek
w Starych Bohorodczanach

W Starych Bohorodczanach odbyła 
się uroczystość sadzenia drzewek. Na nieu
żytkach zasadzono 24.000 sadzonek świer
ka i sosny. W pracy tej wzięło udział 
miejscowe nauczycielstwo wraz z mło
dzieżą szkolną, oraz około 300 tamtej
szych mieszkańców. Sadzonek dostarczył 
zarządca lasów w Starych Bohorodcza
nach inż. Jerzy Napadiewicz.

W uroczystości sadzenia drzewek 
wziął udział stanisławowski starosta po
wiatowy p. Pajączkowski.

Z Otynji
Z inicjatywy Oddziału Związku Pracy O- 

by watelskiej Kobiet w Oflynji i przy współudziale 
kół z Grabicza, Uhornik i Hołoskowa odbyło się 
w sali „Sokoła” — „święcone’*, na którem spę
dzono czas w miłym i poważnym nastroju. . :
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Akcjo przysposobienia rolniczego a  Związku Strzeleckim
Sprawy gospodarcza w Małopolsce Wschodnie] - troska a ~ . . . . . .

We Lwowie odbyła się w lokalu Ko
mendy VI. Okręgu Z. S. przy ul. Jabłonow
skich 5. odprawa powiatowych referentów 
Przysposobienia rolniczego, której przewod
niczył doc. dr. Herman. Delegaci przedsta
wili sprawozdanie o stanie prac w powia
tach. Okazało się, że jedynym związKiem, 
który działa w tym kierunku na naszym te
renie jest Zw. Strzelecki. Przeprowadza się 
kursy przysposobienia rolniczego dla naj
młodszych, obejmujące cztery stopnie w prze
ciągu lat czterech. Kursy prowadzone są 
przez odpowiednio wyszkolonych przodow
ników i podlegalją stałej kontroli facho
wych instruktorów. Urządza się odczyty, po
gadanki, pokazy — prowadzi się poletki 
doświadczalne, sztuczne pastwiska, wzoro
wą hodowlę drobiu, królików, bydła.

Co roku bywają urządzane komisyjne 
egzaminy i (konkursy najlepszych osiągnię
tych wyników, które się odpowiednio pre- 
mjuje. Szereg miejscowości posiada dobrze 
wyposażone bibljotek(i i prenumeruje czaso
pisma rolnicze. Bardzo aktualną jest spra
wa mleczarń, prosperujących obecnie coraz 
lepiej. Doskonale rozwijają się sklepy Z. S., 
do których wciąż przybywają nowe. Już te
raz obroty tych strzeleckich placówek go
spodarczych na terenie poszczególnych po
wiatów idą w setki tysiące zł. W jednym 
z nich zainicjowano akcję zielarstwa: zbiór 
i sprzedaż ziół, wybranych i wskazanych 
na miejscu przez siły fachowe.

Jeśli chodzi o współpracę z innemi or
ganizacjami w terenie, to wielu mówców 
podkreśliło na odprawie szczególnie owoc
ną i pożądaną współpracę Zw. Strzelec
kiego z Kołami Gospodyń Wiejskich, która 
daje doskonałe wyniki, a także z miejsco- 
wemi Kółkami rolniczemi.

Na odprawie omówiono również spra
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Otwarcie mostu
w Zatwarnicy

r

N a w ybudowanym moście w Z atw arnicy zgroma
dzona ludność w czasie pośw ięcenia. Poniżej na 
zdjęciu starosta  pow iatow y dr. G ąsiorow ski z 

Leska przemawia do zebranych.

S tu d n ie  
wiercone  
PO M PY
własnych patentów

poleca
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C enn ik i i  p r o s p e k ty  b e z p ła tn ie .

wę przysposobienia spółdzielczego. Obszer
na dyskusja, jaka się wywiązała na temat 
spółdzielczości w Związku Strzeleckim, usta
liła szereg nowych metod, aby robotę w 
tym kierunku jak najbardziej rozwinąć i 
poprowadzić.

G ra n it na M auzo leum  M a rs z a lk a

Transport olbrzymich bloków granitu wo łyńskiego z Zagłębia Klesowsk: 
rych zbudowane zostało Mauzoleum Marszałka Piłsudskiego na Rossie •

Praca ludzkich rąk  -  to mielki kap itał

Ludność powiatu leskiego daje przykład
o fia rn o ś c i i cn ó t o b y w ate lsk ich

Korespondent „Wschodu” pisze z Leska:
W gminie Zatwarnica powiatu leskiego 

dokonano niezwykłego dzieła w dziedzinie 
komunikacyjnej, stanął bowiem most drew
niany na Sanie o przyczółkach i filarach ka- 
szycowych, długości 65 metrów, zbudowany 
nadzwyczaj precyzyjnie, siłami miejscowej 
ludności z materjału ofiarowanego. Objekt 
ten przedstawia wartość 23.000 złotych. — 
Ludność ofiarowała zatem bezinteresownie 
dobru ogólnemu wysiłek takiej to wartości. 
Jeżeli weźmie się pod uwagę tę okoliczność, 
że stało się to w powiecie leskim, w którymi 
w roku 1932 ludność wezwana do współ 
pracy wartościami, jakie posiada do robót 
drogowych, przeciwstawiła się czynnie pró
bom konstruktywnego użycia marnowanych 
lenistwem sił do budowy dróg, to musi się 
przyznać, że dokonała się jakaś cudowna' 
przemiana w nastrojach ludności.

Dzień 26 kwietnia br., w którym odbyło 
się uroczyste poświęcenie i otwarcie tegu 
mostu, zapisze się długo w pamięci całej 
ludności południowo-wschodniej połaci po
wiatu leskiego, a już w legendy i opowiada
nia przejdzie u ludności gminy zbiorowej 
Zatwarnica. Od wczesnego ranka dążyła 
ludność na tę uroczystość do Zatwarnicy, 
jak kto mógł, pieszo, końmi! i podwodami. 
Mimo silnego deszczu ze śniegiem przybyłe 
około 2 tysiące osób. Z sąsiednich gmin 
Lutowiska, Stuposiany, Polana, a nawet 
Czarna, przybyli wójtowie i liczne delegacje.

W uroczystości wzięli udział: starosta, 
powiatowy w Lesku dr. Roman Gąsiorow
ski, inż. Stanisław Mazur, kierownik pow. 
Zarządu drogowego, kierownik Komisarja- 
tu Straży Granicznej kom. Pietrzykowski, 
na czele szeregowych Straży granicznej, 
funkcjonariusze policyjni z komendantem, 
powiatowym na czele, liczne grono nauczy
cielstwa, oddział Związku Strzeleckiego z 
Polany, drogomistrz Filar, projektodawca' 
mostu, a wreszcie radni z inicjatorem budo
wy tego mostu, wójtem gminy Zatwarnica, 
Józefem Dąbrowskim na czele.

Nabożeństwo w miejscowej cerkwi od
prawił grec. kat proboszcz ks. ChaszczakJ 
z Chmielą. Starosta dr. Gąsiorowski odebrał 
przed cerkwią raport od komendanta od
działu Związku Strzeleckiego, poczem wszy
scy obecni z księżmi i procesją udali się na 
most. Tu aktu poświęcenia dokonali grec.- 
kat. proboszczowie ks. Chaszczak i ks.

Obrady stały na bardzo wysokim po
ziomie i przyniosły niezwykle ciekawy ma- 
terjał, który świadczy o silnym rozwoju 
Przysposobienia Rolniczego w Zw. Strze
leckim. Natchnęły też one wszystkich naj
lepszą nadzieją na przyszłość.

Sorokowski z Krzywego. — Po ceremonji, 
poświęcenia przemówili bardzo serdecznie 
obaj księża, podnosząc zasługi ludności w 
tern dziele. Ks. Chaszczak, kończąc swe 
przemówienie, jako proboszcz tej parafji 
oddał most w opiekę p. starosty i ludności, 
'która w zbudowaniu tegoż włożyła tak 
wiele ofiarnej pracy.

Skolei wójt p. Dąbrowski, niestrudzony 
inicjator tego wyczynu, pod którego nadzo
rem bezpośrednim ludność pracę wykonała, 
kierowana technicznie przez p. Jana Muchę, 
powitał zebranych. Szczegółowo skreślił on 
dzieje ochotniczej pracy w budowie mostu, 
podniósł trudności, jakie ludność musiała 
pokonać, oraz wskazał na poświęcenie, z 
jakiem ludność zimą przychodziła do pra
cy, zaznaczając równocześnie, że budowa 
mostu trwała sześć miesięcy bez żadnej 
finansowej pomocy z jakisjkolwiekbądż stro
ny. W końcu mówca zaprosił p. starostę, by 
przeciął wstęgę i oddał most do publicznego 
użytku.

Gdy się to stało, starosta dr. Gąsio
rowski z ustawionej na moście mównicy 
przemówił do tłumu, zebranego na moście 
i na obu brzegach Sanu. W przemówieniu! 
swojem p. starosta podziękował Opatrzności 
Boskiej, że dozwoliła dokonać tego wspa
niałego;' i arcypożytecznego dzieła, księżom 
za odprawienie modłów na intencję mostu 
i za poświęcenie tegoż, a wreszcie wszyst
kim kolejno, którzy bezinteresownie przy
czynili się do tej budowy. Wspomniał też 
p. starosta, że wybudowany most łączy 
zachodni brzeg Sanu ze wschodnim i sta
nowić ma niejako wspólną platformę, na 
której muszą stanąć polacy i ,rusinfr i razem, 
ramię przy ramieniu zdobywać powodzenie 
w postępie kultury dla dobra państwia i obu 
narodowości. W walce o lepsze jutro obie 
te narodowości muszą się wspierać i szcze
rze ze sobą współpracować. Oddając most 
do użytku publicznego, wezwał p. starosta 
zebranych, by kontynuowali dzieła swe w 
zakresie komunikacji z takim zapałem roz
poczęte i otaczali swą pieczołowitością to 
prześliczne dzieło ich pracowitych rąk. Ze 
swej strony zapewnił p. starosta uczestni
ków uroczystości, że pamiętać o nich bę
dzie i będzie się starał wyjednać pomoc 
żywnościową ze strony Rządu za odrobek 
na drogach.

Na tem zakończono tę podniosłą uro

Hojny Kor na T. S. L.
P. Stanisław hr. Badeni złożył na Towa

rzystwo Szkoły Ludowej jak corocznie złotych 
tysiąc.

Za ten hojny dar, złożony z okazji „Daru 
Narodowego Trzeciego Maja” i za stałą pamięć 
o Towarzystwie, Zarząd Główny składa jak naj
serdeczniejsze podziękowanie.

Mydło do prania
„SEASTAR"

p e rfu m o w a n e  
konserwuje i chroni bieliznę.
Oszczędne modło do praniu
„K O S M I N“J L ”  - I L

Drzewo na kredyt
na budoue szkół powszechnych

Komitet Ekonomiczny Rady Ministrów u- 
chwalił wprowadzić zniżki przy dostawie drewna 
z lasów państwowych na budowę szkół po
wszechnych.

Zniżka dla drzewa, przeznaczonego na ten 
cel wynosi 33 proc, od obowiązujących cen han
dlowych. Sprzedaż odbywać się będzie na wa
runkach kredytowych, z rozłożeniem spłaty na 
lat 3, a nawet w wyjątkowych wypadkach na 
lat 10.

Ulgowa i kredytowa sprzedaż drewna na 
budowę szkół powszechnych będzie się odby
wała w ciągu trzech okresów rocznych, przy- 
czem wartość zakredytowanego drewna w każdym 
z tych okresów, preliminowana jest na 3 mi!jony 
złotych według handlowej ceny drzewa. A zatem 
w ciągu najbliższych trzech lat wartość ‘ dostar
czonego drzewa z lasów państwowych na cele 
budownictwa szkolnego wyniesie 9 miljonów zło
ty cli.

czystość, poczem ludność udała się do gmi
ny, gdzie wójt Dąbrowski urządził dla niej 
poczęstunek, dziękując za udział w pracy, 
przy moście. Ludność przez dłuższy czas 
zabawiała się ochoczo przy dźwiękach ka
peli wiejskiej.

KORZYSTNA SPRZEDAŻ
wszelkiego rodzaju b y lin  (roślin zimo- 
trwałych), r o ś l in  i k r z e w ó w  o z d o 
b n ych  w  Z a k ł. ogr. w  B łu d n ik a c h .  
C E N Y  N IE B Y W A Ł E  N IS K IE .

Sprzedaż:
plac Halicki 10, pałac Biesiadęckich.

Wybór w itEDtezyilEDla m. RzEszowa
zatwierdzony - bez podwyżki mocy

Ag. Wschód donosi: P. Minister Spraw 
wewnętrznych zatwierdził wybór p. Jerzego Pelca 
na stanowisko wiceprezydenta miasta Rzeszowa 
n a . okres 10-letni. Nowy wiceprezydent złożył 
przysięgę służbową w lwowskim Urzędzie Wo
jewódzkim.

P. Wojewoda lwowski nie zatwierdził u- 
chwaly Rady miejskiej rzeszowskiej, dotyczącej 
wysoKOŚci wynagrodzenia dla nowego wiceprezy
denta, pozostawiając wysokość uposażenia na 
dotychczasowym poziomie.
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Zamiast autostrady -  chcemy dobrych dróg 
Drogi dojazdowe w zapomnieniu

Od jednego z działaczy społecznych na wsi 
otrzymujemy następujące, interesujące uwagi'.-

Słyszymy nawoływania, byśmy Polskę po
kryli siecią wspaniałych autostrad. Ci, którzy 
snują takie marżenia, zapominają, że przeszło 
7Qo/o ludzi w Polsce, żyjąeycn na wsi, marzy 
o czemś zgoła innem... A mianowicie o dosta
niu się do t. zw. złej szosy; czuja się oni szczę
śliwi, gdy z okropnycn dróg polnych dostają 
się do „złej szosy”.

Bo brak odpowiednich dróg dojazdowych
do szos jest przyczyną, że rolnik sprzedaje
na miejscu swe płody po cenach, wynoszących

P. Wojewodo DzietmłtoMSIti flintowi
lustruje roboty publiczne

Ag. Wschód donosi: P. Wojewoda tar
nopolski Dziewałtowski Gintowt przeprowa
dził lustrację robót publicznych w Tarno
polu, podjętych dla zatrudnienia bezrobotnych 
w mieście i w najbliższej okolicy.

Lustracja dokonana została przy udzia
le dyrektora Wojewódzkiego Biura Fundu- 
duszu Pracy inż. Krzyżaka, wiceprezydenta! 
miasta mgr. Pawłowskiego i wicestarosty 
tarnopolskiego dr. Nowaka.

najwyżej 4O»/o cen rynkowych w miastach. A 
to powoduje zubożenie zarówno mieszkańców wsi, 
jak i imiast. Gdyby bowiem rolnik mógł przy
wieźć swoje płody do miasta, podniósłby swój 
dochód, a zarazem obniżyłby cenę wiejskich 
produktów w mieście.

Na okropnych drogach dojazdowych do t. 
zw. „złych szos” rolnik bardzo szybko niszczy 
swój wóz.

Budowa jednego kilometra autostrady ko- 
sztuje od 100 do 180 tysięcy złotych. Budowa 
kilometra drogi gminnej żwirowanej lub gli
nowanej kosztuje około 5 tysięcy złotych.

Po zapoznaniu się ze stanem robót oraz 
warunkami płacy, p. wojewoda zarządził1 
podwyższenie płacy robotnikom na drogach 
do norm wypłacanych takim samym robot
nikom przy robotach miejskich. Wyrównani^ 
płac dotyczy jedynie robotników, rekrutu
jących się z bezrobotnych, zamieszkałych w 
Tarnopolu i obowiązywać będzie do czasu 
rozpoczęcia większych robót budowlanych 
w Tarnopolu.

Zatrudnienie przez 1 miesiąc bezrolnego lub 
małorolnego — mającego poza tern minimum 
egzystencji w formie własnych lub zapracowa
nych kartofli i nabiału — przy budowie gmin
nych dróg dojazdowych do szos kosztowałoby 
50 złotych. Cały ten pieniądz poszedłby szybko 
do miast na zakupy wyrobów przemysłowych. 
Wystarczyłoby bezrolnego lub małorolnego za

M B  ks. Budniskiege w  M n
i wystawa pamiątek po Wielkim Kapłanie

Komitet budowy pomnika ks. biskupa 
Bandurskiego we Lwowie przystąpi w naj
bliższym czasie do wzniesienia pomnika na 
przeznaczonym na ten cel placu u wylotui 
ul. Łyczakowskiej i Cłowej.

Na posiedzenie przybył ze względu na 
ważność sprawy, pierwszy prezes Komitetu, 
prezydent m. Stanisławowa dr. Z. Stroński, 
który objął przewodnictwo zebrania wraz 
z obecnym prezesem p. Irzykiem. Z przedło
żonego przez skarbnika, dyrektora PKO, 
Baczyńskiego sprawozdania, okazuje się, że * 
Komitet rozporządza już funduszem 55.561 
zł., złożonych na książeczkach wkładkowych 
MKO'. i 'PKO., oo pozwoli na podjęcie już 
w najbliższym czasie prac przygotowaw
czych do budowy pomnika, zwłaszcza, że 
materjał na odlew bronzowy posągu przy- 
rzekł dostarczyć Komitetowi generał Skład- 
kowstó z armat, pozostałych z bojów Legio
nowych. Niewątpliwie też popłyną hojnie 
dalsze ofiary dla umożliwienia dokończenia 
rozpoczętego dzieła. Przy tej sposobności 
warto podkreślić, co zaznaczył wyraźnie 
w swojem przemówieniu prez. dr. Stroński  ̂
że zebrane fundusze niemal w zupełności 
powstały z dobrowolnych datków, płyną
cych na ten cel z całej Polski, a nie z sub- 
wencyj rządowych lub samorządowych. Jest 
to więc prawdziwy akt pietyzmu społeczeń- 
czeństwa dla Wielkiego Kapłana.

Wybrany przez jury projekt pomnika, 
wykonany przez znaną zaszczytnie art. rzeź- 
biarkę p. Janinę Reichertównę, przy współ
pracy p. inż. arch. Wzorka, przedstawiony 
zebraniu w dwóch, modelach, zyskał pełną.

◄ K R A W I E C K I  DLA PANÓWW Y T W O R N Y  S A L O N  
Cl* flUV A fig L w ó w , u l. L e g jo n ó w  5 , 1. p. (nad kinem Casino) 

Telefon 2 4 7 - 8 3 .  Poleca swój bogato zaopatrzony 
skład materjałów angielskich i krajowych po nader n i s k ic h  cenach .

trudnić przez kilka tygodni w roku, by mógł 
sobie kupić najniezbędniejsze produkty przemy
słowe: sól, naftę, zapałki, obuwie itd.

Nasuwa się więc pytanie: czy budować 
drogie autostrady, czy dobre drogi dojazdowe 
do szos dla przeszło 70% ludności w państwie.

Zamiast wybudowania 1 km. autostrady moż 
na zbudować 36 km. dróg dojazdowych do szoś, 
zatrudniając przytem 3.600 bezrolnych lub ma
łorolnych, którzy zaraz odprowadzą zarobione 
pieniądze do miast, i zakupując produkty prze
mysłowe, ożywią życie gospodarcze, zwiększając 
konsumcję w miastach i zmniejszając bezrobo
cie przemysłowe.

aprobatę. W skład jury, które dokonało wy
boru wchodzili: prof. inż. Minkiewicz, prof. 
Bulanda, prof. Podlaohia i inż. Hornung oraz 
członkowie Komitetu pp. Irzyk, Bogdano wi
eżowa, pułk. Wielgut, dyr. Baczyński, inż. 
Rybicki, dr. Poratyński, i sekretarz Komi
tetu kpt. Kumor. Projekt posiada wysokie 
walory rzeźbiarskie i architektoniczne, a 
całość czyni prawdziwie monumentalne wra
żenie. Zwłaszcza natchniona postać Wiel
kiego Kaznodzieji porywa siłą wyrazu i po
tęgą gestu. Pomnik będzie miał 9 mtr. wy
sokości, postać ks. bisk. Bandurskiego umie
szczona na 4 metrowym cokole.

Drugą sprawą, omawianą na posiedze
niu, było urządzenie wystawy pamiątek po 
Wielkim Biskupie. Kpt. Kumor zawiadomił 
zebranych, że Lwów otrzymał z Wilna w 
darze od rodziny ks. bisk. Bandurskiego, 8 
skrzyń bezcennych pamiątek po Nim. Celem 
dania sposobności ogółowi społeczeństwa 
poznania tej cennej spuścizny i celem po
mnożenia funduszów na budowę pomnika, 
Komitet przygotowuje wystawę tych parnią 
tek. Nie poprzestając jednak na otrzymanym 
darze aranżer wystawy'dr. Rachwał zwró
cił się do osób prywatnych] i innych miast, 
celem pozyskania dla wystawy wszystkich 
zabytków pozostałych po Wielkim Kapta
nie. Wystawa zostanie otwarta w maju i 
obudzi zapewne najżywsze zainteresowanie 
szerokiego ogółu, dla którego jest zawsze 
drogą pamięć Tego, który wraz z Marszał
kiem Piłsudskim wiódł Naród do wyzwo
lenia.

—oo—

Nowe ciekawe książki STRZELCY TARNOPOLSCY

Kornel M akuszyński: „Wielka bra
ma". Cena zł. 3.50.

Nowa książka K. Makuszyńskiego p. t.
„Wielka brama”, to pierwsza naprawdę ar
tystyczna powieść o polskicm morzu. — 
Przedstawia ona dzieje młodego Piotra, bo
rykającego Się z życiem, a po wielu przy
godach i trudach osiągającego swój cel — 
służbę na polskim okręcie.

F. A. Ossendowski: „W dżungli 
polskiej". Cena zł. 3.50.

Powieść. Książka zatwierdzona przez
Min. W|. R. i O. P. jako lektura uzupeł
niająca dla kl. VII szkół powszecnnych. 
Autor wprowadza w niej czytelnika w mało 
znany świat Polesia, któremu pod wielu 
względami należy się nazwa — „dżungli 
polskiej” . Przygody czworga młodych spor
towców (kajakowych) rozgrywają się na 
tle krajobrazu z jego puszczą, bagniskami, 
leniwie płyńącemi rzekami rybnemi, dzi- 
kiemi zwierzętami i niezliczonem ptactwem 
wreszcie z człowiekiem, bytującym od wie-

ków na tej ziemi leśno-bagiennej. Piękne 
zdjęcia fotograficzne ilustrują charakter 
Polesia.

Marja Kownacka: „Plastusiowy 
pam iętnik": Cena zl. 1. 30.

Książka ilustrowana barwnemi rysun- . 
kami przez St. Bobińskiego.

Pląstuś to mały ludzik z plasteliny 
który mieszka w Tosinowym piórniku i pi- 
sze pamiętnik. Barwnie podchwycone są 
sprawy koleżeńskie i różne sytuacje z 
życia szkolnego i domowego.

Książka jest przeznaczona dla dzieci 
do lat 10-ciu.

M ajor-pilot Adam W ojtyga: „Tur
nieje lotnicze". Cena zł. 2.30.

Z kart tej książki można wyczytać 
i zrozumieć entuzjazm, jaki ogarniał całą 
Polskę na .wieść o zwycięstwach polskich 
skrzydeł.

Książkę ilustruje cały szereg dosko
nałych zdjęć.

Zdjęcie obok 
przedstawia oddział 
Związku Strzeleckiego

w Tarnopolu.

Kursy dla p r z o M k t ó )  ośulatouydi
Niedzielne Uniwersytety Ludowe

W celu umożliwienia szerokim kołom 
czytelników zaznajomienia się z bogatym 
dorobkiem polskich ekspedycyj badawczych 
lat ostatnich, przystąpiono do wydawania 
cyklu tanich książek, obficie ilustrowanych, 
których autorami są wyłącznie wybitni 
współuczestnicy tych wypraw.

Dotychczas ukazały się następujące 
książki z tego cyklu:

Stanisław Siedlecki: „W śród polar
nych pustyń Swalbardu". Cena 
zł. 2.20.

Wspomnienia z polskich wypraw po
larnych na Wyspę Niedźwiedzią i Spits
bergen.

W iktor O strow ski: „Na szczytach 
Kordyljerów". Cena zł. 1-90.

Wspomnienia z polskiej wyprawy 
naukowo - alpinistycznej w Kordyliera de

Pouyższe książki su do n

Los Andes. Książka zatwierdzona przez 
Min. W. R. i O. P. jako lektura uzu
pełniająca dla gimnazjum.

Bolesław Chwaściński i Justyn 
W ojszn is: „W śród górMarokka". 
Cena zł. 1.90.

Wspomnienia z wyprawy wysokogór
skiej. Książka zatwierdzona przez Min. 
W. R. i Ó. P. jako lektura uzupełnia
jąca dla gimnazjum.

Gustaw M orcinek: „Po kamienistej 
drodze". Cena zł. 2.40.

Nowa powieść autora „Wyrąbanego 
chodnika”. Twarda, bohaterska w swym co
dziennym trudzie praca Śląska oraz wzru
szająca, pełna poświęceń miłość macie
rzyńska — oto dwa główne motywy lej 
naprawdę pięknej książki.

tbycla w Każdej księgarni.

Rozwijająca się praca oświatowa na wsi 
— stwarza coraz to nowe konieczności i po
trzeby. Na pierwszy plan wybija się sprawa u- 
systemizowania i specjalizacji w pracy oświa
towej. Pewne* formy pracy zakorzeniają się w 
środowisku i stwarzają konieczność stałego po
lepszania się. Ten stan wymaga odpowiednio 
przygotowanych pracowników, którzy pod kie
runkiem oświatowców organizują pracę.

Stąd też tworzy T. S. I,. kursy o charakterze 
specjalnym, a więc teatralne, świetlicowe, bi
blioteczne i ogólno-ksztalcące. Kursy te groma
dzą ludzi, pochodzących ze wsi i w ciągu ty
godnia lub dwu — przygotowują do prowadze
nia pewnych form oddziaływania oświatowego 
na terenie gromad. Kursów podobnych orga
nizuje T. S. L. po kilkadziesiąt rocznie. Przy
sparzają one wsi ludzi odpowiednio przygoto
wanych t. zn. przodowników oświatowych. Od
rębną formę pracy stanowią t. zw. niedzielne 
uniwersytety ludowe, które mając charakter 
ogólno-ksztalcący i zawodowy, w ciągu kilku 
miesięcy przygotowują ludzi do życia. Niedziel

nych Uniwersytetów Wiejskich w roku 1935-36 
było 78.

T e dwa sposoby szkolenia pracowników o- 
światowych, wywierają bardzo silhy wpływ na. 
oblicze wsi. Zmienia się stopniowo na korzyść 
atmosfera wiejska. Troską T. S. L. jest, aby 
w każdej gromadzie było kilku, lub nawet kil
kunastu ludzi, odpowiednio przygotowanych do 
pracy oświatowej.

Zbierany co roku w okresie 3-maja' Dar 
Narodowy T. S. L. jest podstawą1 działalności 
T. S. L. Niech każdy da choćby drobny datek 
na T. S. L. Pamiętajmy, że T. S. L. żywem 
słowem, książką, gazetą — niesie kulturę w 
najdalsze zakątki naszych Kresów.

—o —

Bnlsnmicznn Sól do nóg GASECKIEGO
„AGEPIN“  z Kogutkiem
s to s u je  s ię  do  k ą p ie li  n ó g , p rz y  c ie rp ie n iac h  
sp o w o d o w a n y c h  p rz e z  n a g n io tk i,  s tw a rd n ie 

n ia  sk ó ry , o d c isk i i t .  p.
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Di wszystkitli urzedDikaw aaństwawłtti
i przedsiębiorstw  rządowych

Minister skarbu inż. Kwiatkowski rozesłał 
dc wszystkich urzędów centralnych i przed
siębiorstw państwowych okólnik, dotyczący 
oszczędnego gospodarowania w nowym roku 
-budżetowym.

Okólnik podnosi, iż w ubiegłym roku 
budżetowym 1935/36 niektóre przedsiębiorstwa 
państwowe daty dochody wyższe od prelimi- 
nowanj’ch. I tak n. p. administracja lasów pań
stwowych wpłaciła do skarbu państwa o 5 miljo-' 
nów złotych więcej, niż przewidywano, co po
parło skutecznie akcję równoważenia budżetu.

Wpłaty przedsiębiorstw państwowych sta
nowią znaczny odsetek ogólnych dochodów' pań
stwa. Minister skarbu wzywa więc wszystkie 
przedsiębiorstwa państwowe do wytężonej pracy 
,i oszczędnego gospodarowania w ramach budże

Odsłonięcie popiersia Marszałka Piłsudskiego
a) budynku sadu okre$owe$o

Z inicjatywy prokuratora Sądu okręgom 
wego we Lwowie dr. Chirowskiego zawią
zał się przed rokiem komitet, złożony z sę
dziów, prokuratorów i urzędników sądo
wych, który zajął się przygotowaniami do 
umieszczenia popiersia Marszałka Piłsudskie
go w hallu Sądu okręgowego przy ul. Bato
rego na I-szem piętrze.

Popiersie Marszałka o dużej wartości 
artystycznej i oryginalnej kompozycji zostało 
wykonane przez artystkę rzeźbiarkę p. Rei-

Uroczyste nabożeństwo u  kościołach grecko-katolickich 
w rocznice Konstytucji Trzeciego Maja

We wszystkich kościołach grecko-kalolickich 
n a  terenie województw południowo-wschodnich 
•odbyły się w rocznicę Konstytucji 3-go Maja 
uroczyste nabożeństwa, celebrowane przez du
chowieństwo grecko-katolickie w obecności przed
stawicieli władz oraz społeczeństwa i młodzieży

Konferencja senatorów i posłów
w Tarnopolu

W Tarnopolu odbył się Zjazd grupy po
słów; i senatorów województw południowo- 
wschodnich. Zjazdowi przewodniczył wice
marszałek p. Byrka. W zebraniu, które 
trwało około 6 godzin, wziął również u- 
dział wojewoda tarnopolski p. Gintowt-Dzie- 
wałtowski.

Zjazd emerytów
z  województwa tarnopolskiego

W Tarnopolu odbył się zjazd i obrady 
emerytów z Tarnopola i delegatów Związ
ków emeryckich z województwa tarnopol
skiego. Przybyli również delegaci ze Lwo
wa i Stanisławowa oraz kilku posłów. W 
obradach brali także udział urzędnicy czyn
nej służby. Przewodniczył prezes Związku 
p. Turecki. Obrady trwały trzy godziny;. 
Dłuższe przemówienie w obronie praw 
emerytalnych wygłosił prezydent miasta 
Tarnopola, poseł Widacki. — Uchwalono 
kilka rezolucyj, w których podkreślono, 
że dekret emerytalny narusza prawa eme
rytów, spokój i zadowolenie u obywateli 
państwa. Dla uspokojenia mas społeczeń
stwa należy dekret ten cofnąć, lub zmienić 
według wnioskóiir, złożonych swego czasu 
na Sejmie przez posłów.

Zjazd emerytów w Tarnopolu uchwalił 
dalej wysłać deputację, złożoną z posłów 
i senatorów do Pana Prezydenta Rzeczypo
spolitej z prośbą o cofnięcie, llub zmianę 
dekretu emerytalnego — dla utrzymania w 
państwie zaufania do ustaw.

Zjazd ustosunkował się krytycznie do 
członków komisji emerytalnej, domagając 
się innego składu komisji i powołania repre
zentantów Związku emerytów z Krakowa, 
Tarnopola i 'Lwowa.

Zjazd emerytów zwrócił uwagę na 
ostatnie zajścia we Lwowie! i zaapelował do 
zebranych, aby szli między szerokie sfery 
i lud i uświadamiali je narodowo i społe
cznie, by go odseparować od agitacji i zgu
bnych wpływów agitatorów komunistycz
nych.

Okrzykiem: Niech żyje Rzeczypospolita 
Polska! Niech żyje Prezydent Mościcki! — 
zakończono obrady.

tu, celem osiągnięcia jak najlepszych wyników 
dochodowych.

Końcowy ustęp okólnika Ministra skarbu 
zawiera ważne stwierdzenie, które będzie nie
wątpliwie silnym bodźcem dla ogółu pracowni
ków państwowych. Ustęp ten brzmi:

Dla osiągnięcia równowagi budżetowej zo
stali funkcjonarjusze państwowi i wszyscy pra
cownicy przedsiębiorstw i zakładów państwowych 
powołani na okres 2 lat do ofiar w postaci spe
cjalnego podatku od wynagrodzeń, wypłacanych 
z funduszów publicznych.

Osiągnięcie lepszych wyników od przewi
dywanych w budżecie będzie mieć nietylko do
niosłe znaczenie dla funduszów państwa, ale też 
umożliwi wcześniejsze zwolnienie pracowników 
od ciążącego na nich specjalnego podatku.

chertównę.
Piękna rzeźba powstała sumptem sę

dziów, prokuratorów, aplikantów, urzędni
ków sądowych i Zrzeszenia sędziów i pro
kuratorów oddziału lwowskiego.

Uroczyste odsłonięcie popiersia Mar
szałka Piłsudskiego w Sądzie okręgowym 
naznaczono na niedzielę 10 bm., o godz. 
12.30 w obecności przedstawicieli sądow
nictwa i innych władz.

ukraińskiej.
Na uroezystem nabożeństwie w katedrze św. 

Jura  we Lwowie w imieniu p. wojewody lwow
skiego obecny był naczelnik Wydziału samorzą
dowego p. Tejszerskł w otoczeniu urzędników 
administracji.

Płaszcze anielskie Burherrus, Nicbolson 
Kapelusze HflBIGfl, Buciki POLONIA
Wytworne nowości mody damskiej

„A LA VILLE DE P A R IS“

GABRYEL S T  A R K
LW Ó W , P L . M A R IA C K I 11.

Ulepszenia w Zaleszczykach
nową atrakcją uzdrowiska

Zaleszczyki, w maju 1936.

Miłośnicy Zaleszczyk wiedzą, że atrakcją 
tego uzdrowiska prócz klimatu, położenia, owo
ców i czystości są dwie plaży: „cienista”, ma
lowniczo położona i będąca właściwą plażą, oraz 
„słoneczna”, też „patelnią’4 zwana spowodu go
rąca, jakie się tu  przez rozpalenie terenu skali
stego wytwarza, temperatura bowiem dochodzi w 
tem miejscu w dniach upalnych do 60 stopni 
Celzjusza.

Dzięki tak piekielnej temperaturze można 
tu każdą chorobę „wypocić”. Lecz przy tem nie- 
wątpliwem dobrodziejstwie .„plaży słonecznej” 
spostrzegamy również niebezpieczeństwo dla wy
grzewających się kuracjuszy letników na skali
stych tarasach pod prostopadle spadającemi ścia- 
ciami. Pod wpływem znacznej różnicy tempera
tury, jaka w nocy powstaje, tworzą się w ścia
nach duże i liczne szczeliny, które spowodu 
tego, że kamień ten, zwany łupkiem sylurskim, 
jest bardzo sypki, runąć mogą przy dużym wstrzą
sie i po większym deszczu na opalających się 
kuracjuszy.

Miarodajne czynniki uzdrowiska powinny tą 
sprawą się zająć i niebezpieczeństwo to zawcza
su usunąć. Najprostszem wyjściem z tej sytuacji 
jest nadanie ścianom lekkiej pochyłości, co, ze 
względu na łatwe odłupienie sypkiego kamienia, 
da się bez większych kosztów przeprowadzić. 
W interesie uzdrowiska jest zapobiedz wypad
kom.

Drugim postulatem miłośników Zaleszczyk 
jest ustawienie, powyżej plaży słonecznej i cie
nistej, ścian na Dniestrze do odprowadzania spły
wających nieczystości. Mycie ławek na plaży jest 
również wskazane, ponieważ, pomimo zakazu, są 
natłuszczane przez samych kuracjuszy i letni

Otwarcie 
sezonu wyścigów konnych

we Lwowie
Dnia 10 maja br. Małopolskie Towarzystwo 

zachęty do hodowli koni we Lwowie otwiera 
wiosenny sezon wyścigów konnych na torze na 
Persenkówce.

Wyścigi te mają dla Lwowa i  Małopolski 
Wschodniej duże znaczenie gospodarcze.

Prezes Towarzystwa p. Władysław ln-. Pi-

Władyslaw hr. Piniński 
prezes Malop. Tow. Zachęty do Hodowli Koni.

niński czynił w ostatnich latach wszystko, aby 
Organizacyjnie postawić wyścigi konne we Lwo
wie na wysokim poziomie. Wyścigi konne stano
wią dużą atrakcję nietylko dla Lwowa, ale i dla 
całego terenu województw południowo-wschod
nich, nierzadko zaś ściągają do Lwowa nawet 
publiczność warszawską.

Wyścigi konne we Lwowie stwarzają dla 
szeregu osób zajęcie sezonowe w administracji, 
totalizatorze, obsłudze i stajniach. Conajmniej 
200 osób znajduje zatrudnienie. Dzięki zabie
gom prezesa hr. Pinińskiego w tym roku Towa
rzystwo wprowadza szereg inowacji i ulepszeń, 
które atrakcyjność wyścigów konnych zwiększą 
dla dobra Towarzystwa i Lwowa.

Przed otwarciem sezonu wyścigów kon
nych we Lwowie odbyło się w piątek, 8 maja 
br. o g. 8.30 uroczyste nabożeństwo w katedrze 
lwowskiej, w którem wzięli udział członkowie 
Zarządu Towarzystwa Zachęty do hodowli koni, 
z prezesem Władysławem hr. pinińskim i se
kretarzem generalnym p. Tadeuszem Possartem.

ków, którzy nasmarowani olejkami na ławkach 
wylegują się.

Miłośnicy uzdrowiska Zaleszczyki chcieliby 
poza tem widzieć służbę plażową w białych 
ubraniach oraz instalację megafonów na pla
żach. Statutowi o opłatach taksy kuracyjnej na
leżałoby nadać większej wyrazistości i przewi
dzieć ulgi dla pracowników samorządowych i 
studentów.

Spełnienie tych skromnych postulatów leży 
tak w interesie uzdrowiska, jak i  gości. Zalesz
czyki są na najlepszej drodze zajęcia jednego 
z pierwszych miejsc w śród. uzdrowisk w kraju. 
Gdy znikną jeszcze liczne ruiny (nie wszystkie 
rhiny należy konserwować), Zaleszczyki będą, bez 
przesady, wzorem dla innych miast. Tego prag
nie również p. wojewoda tarnopolski, Dziewal- 
towski-Gintowt, który ma, jak wiem}’, duże zro
zumienie dla potrzeb i rozwoju tego uzdro
wiska. W. .1. F.

Zarybienie rzek
podolskich

Wzorem lat ubiegłych Urząd Wojewódzki 
tarnopolski, jako władza nadzorcza w zakresie 
administracji obwodami rybackiemi na wodach 
niezamkniętych, zarządził wiosną bieżącego roku 
zarybienie rzek.

Zarybieniu zaoczkowaną ikrą sandacza w 
ilości blisko 1 miljon ziarn podlegać będą obwo
dy rybackie, znajdujące się na rzece Seret, 
Dniestr, Złota Lipa, Sirypa i Bug. Zarybienie od
bywa się na koszt dzierżawców obwodów rybac
kich w cenie 1.50 zł. na 1 tysiąc ziarn za
płodnionej ikry, którą dostarcza Lwowska Izba 
Rolnicza.

Mowy attache wojskowy
w Paryżu i Brukseli

Pułk dypl. Wojciech Fyda, nowomianowany 
attache wojskowy morski i lotniczy przy am
basadzie Rzeczypospolitej Polskiej w Paryżu, 
oraz attache wojskowy przy poselstwie Rzeczy
pospolitej Polskiej w Brukseli z siedzibą w Pa

ryżu.

S k ła d k i p łyn ą
na akcję uczczenia 

Marszałka Piłsudskiego
W sali konferencyjnej Urzędu Wo

jewódzkiego w Stanisławowie odbyło się 
pod przewodnictwem wojewody p. Sta
rzyńskiego, posiedżenie Wojewódzkiego 
Komitetu uczczenia pamięci Pierwszego 
Marszałka Polski Józefa Piłsudskiego. Ze 
złożonych sprawozdań wynika, że do dnia 
1 marca br. wpłynęło na rzecz Komitetu 
z terenu województwa stanisławowskie
go 43.996 zł. 80 gr.

Równocześnie z ramienia Komitetu 
zebrano na terenie całego Województwa 
ewidencję pomników, ulic, budynków, sty
pendiów etc. związanych z imieniem Mar
szałka. oraz uregulowano sprawę po
wstawania nowych tego rodzaju objek- 
tów i aktów. Na zebraniu omówiono i 
ustalono program uroczystości żałobnych 
w dniu 12 bm.

Wizytacje kanoniczne
ks. arcybiskupa TwardoujsklEgo 

i ks. biskupa Baziaka
J. E. ks. arcybiskup Twardowski wyje

chał na wizytację kanoniczną. Dnia 6, 7 i 8 
maja ks. arcybiskup odbywał wizytację na 
terenie powiatu śniatyńskiego. Dnia 9 maja 
ks. arcybiskup Twardowski wizytował pa- 
rafję w Horodence, dnia 10 maja ks. arcybi
skup dokonał poświęcenia nowego kościoła 
w Jasienic wie Polnym, następnie 11 i 12 
b. m. odwiedzi Michalcze, a 13 i 14 b. m. 
Czernelicę. Następnie wizytacja obejmywać 
będzie: Woronów 15 bm., Obertyn 16 bm. 
i Choeimierz 17 bm.

Ks. arcybiskup Twardowski był wszę
dzie owacyjnie witany.

Dalsze witacje J. E. ks. biskupa Bazia
ka obejmują dekanat brzeżański: Horody- 
szcze 17 bm., Kozowa 18, 19 i 20 bm., Szy- 
balin 21 bm., Litiatyn 22 bm., Kotów 23 bm.

Nowa czytelnia naukowa T. S. L. 
we Lwowie

We Lwowie otwarto Czytelnię Naukową 
przy Książnicy Publicznej T. S. L.' im. E. Ada
ma pod hasłem „Wiedza o Polsce”. Lokal Czy
telni mieści się w Domu Oświatowym T. S. L. 
przy ul. Czarnieckiego L. 1, na pierwszem pię
trze. Jest to duża, jasna sala, w której znaj
duje się księgozbiór podręczny o charakterze 
naukowym typu popularnego, a mający na celu 
szerzenie wiedzy o Polsce. W Czytelni znaj
duje się miejsc na 20 osób. Czytelnik zapoznaje 
się z księgozbiorem przy pomocy klamrowego 
katalogu działowego, oraz alfabetycznego kata
logu kartkowego. Żądane książki czytelnik otrzy
muje po wręczeniu bibljotekarce karty wstępu, 
na której są wypisane numery książek, czasopism 
lub atlasów. Prócz dzieł z księgozbioru podręcz
nego, można również korzystać z Książnicy, 
która liczy około 60 tysięcy tomów, książki z 
Książnicy otrzymuje czytelnik na drugi dzień.

Nowo otwarty księgozbiór podręczny Czy
telni T. S. L. liczy 2003 tomy. Książki na 
półkach ułożone są działami, nadto jest 60 cza
sopism.

Niedość zachwycać się lotnictwem, 
należy z niego korzystać i podróżować 
samolotami, wysyłać niemi listy i paczki.

Polskie samoloty komunikacyjne, 
szybkie — bezpieczne — wygodne, kur
sują codziennie ! — Tanie ceny biletów.
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WOROCHCA
W NOWYM SEZONIE LETNIM

Celem zorjentowania ogółu społeczeń
stwa o pracach inwestycyjnych w uzdrowi
sku Worochty, wskazane jest podnieść, że 
Komisja Klimatyczna przystępuje w najbliż
szym czasie do budowy chodnika z płyt be- 
tonowych, oraz odwodnienia deptaków, ce

Ógólny widok Worochty.

lem umożliwienia spacerów także i w porze 
dżystej.

Komisja Klimatyczna w dalszym ciągu 
•realizuje plan budowy parku wraz z sta- 
djonem sportowym, który znajduje się pra
wie w centrum Worochty u podnóża sko

Widok Worochty w kierunku WToronienki.

czni konkursowej pod Rebrowaezem. Park 
sportowy będzie się składał z samego parku 
leśnego i stadjonu opracowanego przez P.
U. Wt T*. i P. W. w Warszawie. Na sta- 
djonie znajdą pomieszczenia oprócz kon
kursowej skoczni także: strzelnica mało-

„ C H  E M A“ k
Sp. z o. odp. L W Ó W , R Y N E K  8 .  

Z b y t w  h u rc ie  i  d e ta i lu  w y tw o 
ró w  p ro d u k c ji m le c z a r sk ie j. -  -

Obniżenie cen
prądu elektrycznego

w  R zeszow ie
Ag. Wschód donosi: Zarząd m. Rzeszowa 

ogłosił, że mając na uwadze udostępnienie jak 
najszerszym warstwom społeczeństwa korzystania 
z prądu elektrycznego, zarówno dla potrzeb o- 
świetleniowych, jak i przemysłowych, postanowił 
obniżyć cenę, prądu już z ważnością od 1-go 
kwietnia b. r. tak, że rachunki za kwiecień 
będą poważnie obniżone. Zarząd miasta liczy 
się z tern, że łączna suma obniżek cen prądu 
wyniesie rocznie około 80.000 zł. Poczynione już 
zostały starania o obniżkę ceny prądu specjalnie 
dla szkół.

Czystosc!

Oszczędność!
Kilka kropel wystarcza dla 
jednorazowego mycia rąk!

—  ..... ................. —

M V  n  r  N  I  f  7  K  3  Idealny przyrząd z perfumo- I  V  Li 1 v  ł j  I V  1 1  wanem mydłem płynnem.
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kalibrowa, która będzie oddana do użytku 
dla wszystkich zwolenników tego sportu, 
boisko piłki nożnej, bieżnia okulna i prosta, 
boisko koszykówki, tenisowe i siatkówki. 
Całość budowy obliczona jest na 2—3 lat za
leżnie od dopływów pieniężnych.

Niezależnie od budowy par
ku sportowego, będzie wykoń
czony park miejski, znajdujący 
się w kierunku .Woronienki, o- 
raz droga do tegoż. Obecnie 
obsadza się wszystkie wolne 
miejsca wzdłuż głównej drogi 
drzewami (topolą niekłańską), 
której wysadzono 200 sztuk, 
oraz świerkiem, którego już 
wysadzono 1.800 sztuk, jak też 
krzakami róży „Królowa Pół
nocy”.

Komisja Klimatyczna zain
staluje radjo z megafonami, 
które zastąpią kosztowną mu
zykę, oraz da możność zapo
wiadania wszelkich imprez 
sportowych, wydieczek itp. — 

Miejsce pod Krzyżem pamiątkowym, punkt 
wszystkich uroczystości państwowych, zo
stał ogrodzony, uporządkowany i obsa
dzony topolą piramidalną.

Linja sieci elektrycznej została znacz
nie rozszerzona tak, źe Worochta w porze 

wieczornej jest dostatecznie o- 
świetlona, jak również obecnie 
wszystkie pensjonaty korzysta
ją ze światła elektrycznego.

Dzięki staraniu Urzędu Wo
jewódzkiego Worochta otrzy
ma oprócz stałej komunikacji 
automobilowej w sezonie let
nim także do dyspozycji Auto- 
carre dla umożliwienia zwie
dzania dalszych okolic Hucul- 
sczyzny.

Spółka Polskich-Przemysłów 
buduje w Worochcie fabrykę 
olejków eterycznych. Olejek 
będzie produkowany z igliwia 
świerkowego i jodłowego. Po 
ukończeniu fabryki Spółka za
mierza wybudować zakład ką

pielowy i inhalacyjny na wzór podobnych 
zakładów za granicą. Dzięki temu w Wo
rochcie będzie można przeprowadzać lecze
nie dróg oddechowych. Obecnie przy bu
dowie zatrudnionych jest kilkudziesięciu lu
dzi, fabryka będzie uruchomiona w sezo
nie letnim, będzie czynna przez cały rok i 
zatrudni stale kilku ludzi.

W budowie są dwa pensjonaty w bar
dzo dobrych punktach Worochty, gdyż nie
zbyt oddalone od centrum, a jednak zdała 
od gwaru. Jeden z nich będzie już czynny 
w sezonie letnim. Również i huculi, widząc 
zapotrzebowanie na mieszkania dla rodzin, 
budują kilka domków huculskich, względ
nie przebudowują dawne na potrzeby letni
ków.

Zarząd gminny w zrozumieniu swego 
obowiązku kreował na stałe placówkę leka
rza weterynaryjnego, którego obowiązkiem 
jest kontrola nad ubojem, przechowaniem 
oraz niedopuszczeniem do sprzedaży! i poda
wania w pensjonatach z pokątnego uboju, 
mięsa. Zarząd gminny dzięki poparciu Urzę
du Wojewódzkiego i Starostwa, których 
wielką troską jest podnieść Uzdrowisko Wo
rochty pod względem sanitarno-zdrowotnym, 
jźamierza wybudować rzeźnię z chłodnią, 
która nietylko wpłynie na stan sanitarny 
•przy uboju, ale także na obniżenie cen 
mięsa.

Powstało też w Worochcie Koło To
warzystwa Opieki nad Zwierzętami, pierw
sze na terenie stanisławowskiego wojewódz-

Higieniczne!

twa poza Stanisławowem. Potrzeba zało
żenia okazała się konieczną, czego są do
wodem liczne rzesze czworonożnych pacjen
tów potrzebujących pomocy lekarskiej.

Komisja Klimatyczna wprowadza „Ta
ni maj w Worochcie”. W tym celu zniżyła 
taksę klimatyczną do 50 proc, dla wszyst
kich bez wyjątku, zaś niżej podane pensjo
naty obniżyły ceny za pobyt w tym okresie 
przy pobycie najmniej 14-dniowym a to: 
pensjonaty I. kat. Oaza, Perełka, za 14-dnio-- 
wy pobyt 55 zł. a za dalszy tydzień 25 zł. 

Pensjonaty II. kat. Danusia, Halina, Maleńka, 
Marysia, Marja, Maryla, Mascptta, Mella, 
Pod Matką Boską, Roma, Stella, Słoneczna,

Cud techniki - nowy Zeppelin
z  o b szern ą  sa lą  ja d a ln ą  i o rk ie s trą
Prasa niemiecka omawia wykończenie 

najnowszego Zeppelina, który ma pełnić 
służbę komunikacyjną między Ameryką Pół
nocną a Niemcami.

Obecny Zeppelin LZ 129 różni się od 
swoich braci dość znacznie z jednej 
strony urządzeniami technicznemi, z drugiej 
zaś tero, iż jest on specjalnie zbudowany 
dla przewozu pasażerów oraz drobnych 
przesyłek.

Pod względem technicznym balon od
znacza się nieco większemi wymiarami od 
poprzednich, wyjątkowo solidną konstruk
cją, zdającą się wyłączać przełamanie, które 
było przyczyną zguby kilku sterowców ame
rykańskich, zaopatrzony jest w silniki Die
sla, posługujące się ropą naftową nleoczy- 
szczoną. i

Urządzenia dla wygody pasażerów są 
zupełnie wyjątkowe: elektryczne kuchnie i

Uroczystość zakończenia kursu gospodarstwa wiejskiego
kroju, szycia i gotow ania w  Ihrowicy

Ihrowiea, ta polska wioska, z której ży
cie polskie mocno promieniowało na całe 
Podole jeszcze przed wojną światową, ob
chodziła w dniu 19. kwietnia br. uroczystość 
zakończenia 6-miesięcznego kursu gospodar
stwa wiejskiego, kroju, szycia i gotowania, 
na którą zgromadziła się ludność polska 
z całej okolicy. Przybył gospodarz powiatu, 
starosta tarnopolski p. Tomasz Malicki z 
małżonką, przewodniczącą Związku powia

(.'czestnicy uroczystości zakończenia Kursu gospodarstwa w  Ihrowicy.

towego Kół Gospodyń Wiejskich, której sta
raniem kurs ten był prowadzony. Przybyli 
również dr. Orliński, prezes TSL., inspektor 
szkolny p. Błoński z małżonką, inż. Schwei
tzer, radca Brzozowski i referendarz Ku- 
derewicz z Tarnopola, ks. Kazimierz Wła
dyka, proboszcz z Opryłowiec, ks. Franci
szek Diduszko, proboszcz z Obarzaniec i 
wiele inteligencji z bliższej i dalszej okolicy.

Zakończenie kursu rozpoczęło się oglą
daniem wystawy robót krawieckich i haf
tów, prac gospodarczych i kucharskich, wy
konanych własnoręcznie przez uczestniczki 
kursu. Wiele pięknych eksponatów zwra
cało na siebie uwagę, a pięikne też były 
i popisy uczestniczek. Wykazywały one wie
le znajomości z zakresu krawieczyzny i 
sztuki kulinarnej, gospodarstwa wiejskiego 
oraz z zakresu wiedzy ogólnej i życia oby
watelskiego, czego nauczyły się na kursie.

Kurs, na który uczęszczało 30 dziew
cząt, prowadziły SS. Służebniczki. Kierow
niczką kursu była Siostra Gertruda, nie stru-

Otwarcie salonu plastyków we Lwowie
Instytut Propagandy Sztuki w Warszawie i 

lwowski Zawodowy Związek Artystów' Plastyków 
urządziły salon plastyków w pałacu Biesiadec- 
kich przy pl. Bernardyńskim we Lwowie.

Ustronie, za 14-dniowy pobyt 50 zł., a zą 
następny tydzień 22 zł. Również Komisja 
Klimatyczna zwróciła się za pośrednic
twem Urzędu Wojewódzkiego do Pana Mi
nistra Komunikacji o udzielenie na ten okres 
dalszej zniżki tj. 66 proc.

Przy uwzględnieniu tak wydatnych zni
żek Komisja Klimatyczna w Worochcie da
lie Imożność nawet niezamożnym osobomi 
skorzystania z pobytu w Uzdrowisku, dla 
ratowania zdrowia, względnie poznania tam
tejszych okolic. Jest to dowodem zrozumie
nia przez Komisję Klimatyczną w Worooh- 
eie trudnych warunków materjalnych nasze
go społeczeństwa.

chłodnie, kąpiele zimnie i gorące, zakład fry
zjerski, palarnia o nadzwyczaj pomysłowych 
urządzeniach ubezpieczających od pożaru, 
wszędzie wygodne i szerokie schody oraz 
korytarze, wywołujące wrażenie, iż jest to' 
obszerny statek morski, nie zaś powietrzny,, 
wreszcie — 25 kajut osobowych oraz sala 
jadalna długości 14 m. i szerokości 5 m., 
mieszcząca równocześnie 50 pasażerów*, 
przyczem wszystkie meble są tak lekkie, 
że dają się swobodnie unieść jednym pal
cem. Pasażerowie ponadto rozporządzają sa
lonem, w którym gra mała orkiestra i będą, 
mogli czytać wydawaną codziennie gazetę 
okrętową.

Statek napowietrzny posiada długość 
247 metrów. Urządzenia nawigacyjne oraz 
pomieszczenia dla oficerów odznaczają się 
wyjątkową wygodą i bardzo pomysłowemi 
urządzeniami.

dzona pracowniczka społeczna. Przemówie
nia ks. Szezepankiewicza, miejsc, rzym.-kat. 
proboszcza, jak również sołtysa wskazy
wały, że kursy takie mają wielkie znaczenie 
dla państwowości polskiej na Kresach. Po
wiat tarnopolski może poszczycić się taką 
pracą, bo kursów tych było już 6 w ostat
nich latach i wykształciło się na nich okoła 
400 uczestniczek. Niektóre z nich są wybit- 
nemi przodownicami polskiego życia spo

łecznego w powiecie. Na zakończenie kursu 
odśpiewały uczestniczki kilka melódyjnych' 
polskich pieśni, a orkiestra z Płotyczy po
pisywała się ładnie opracowanymi utworami 
muzycznymi.

Odjeżdżających po zakończeniu kursu, 
a szczególnie pp. starościnę Malicką, i staro
stę Malickiego ludność Ihrowicy żegnała 
owacyjnie.

K re m , P u d e r  i M y d ło

KWIAT ŚNIEŻNY
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L m  zaprasza no Zielone W e to
M l  program imprez I otrakcyl od 30 molo do 30 czerwcu 

Cało Małopolsko zledzie pociągom! popularnymi
Pod hasłem „Poznaj nasze miasto” or

ganizuje Lwów na okres Zielonych Świąt 
od 30 maja do 2 czerwca br. masowy zjazd 
do Lwowa mieszkańców z całej Polski.

Przygotowania w tym kierunku są już w. 
pełnym toku. Będzie to impreza o wielkich, 
rozmiarach, która ujęta została w pewne 
ugrupowania, a te niewątpliwie zaintere
sują wszystkie sfery społeczeństwa naszego. 
Dlatego też poczynione zostały ze strony 
miasta wszelkie kroki, aby dojazd do Lwo
wa i pobyt w nim był o ile możności tani, 
a co więcej wygodny i przyjemny.

Zawiązany w tym celu Komitet Oby
watelski pod przewodnictwem wiceprezy
denta miasta p. Chajesa już ustalił progrdm 
tej imprezy w głównych zarysach.

Ogólny ten program został podzielony 
na dziewięć działów.

Dział I. obejmuje uroczystości zjazdowe. 
I tak odbędzie się Zjazd Polskiego Towa
rzystwa Śpiewaczego „Echo-Macierz” z oka
zji „Złotych Godów” tego Towarzystwa; 
Będzie to Zjazd jubileuszowy „Echistów” 
z całej Polski. Program koncertowy, obfity 
o wysokim poziomie artystycznym, stanie się 
niewątpliwie pobudką do podniesienia świet
nych tradycyj lwowskich towarzystw śpie
waczych. Drugim będzie Zjazd delegatowi 
Związku Teatrów i Chórów Ludowych, po
łączony z szeregiem koncertów orkiestr lu
dowych, widowisk regjonalnych, z których 
na pierwszy plan wybija się na wzgórzach 
Wysokiego Zamku wielkie widowisko hi- 
storyczno-batalistyczne „Król Jan III pod 
Lwowem”, złożone z 2 części. Pierwsza: 
„Odsiecz Króla Jana” rozegrana jako gam
bit żywych szachów według scenariusza 
Raorta. Druga: „Powitanie Króla Jana III” 
według scenarjusza Brończyka.

Nadto odbędą się zjazdy: delegatów 
Związku Umysłowych Pracowników Kolejo
wych i koleżeński Zjazd maturzystów b. 
II-Szkoły realnej z r. 1911.

Dział II. obejmuje wystawy i pokazy: 
wystawę obrazów „Salon Wiosenny” To
warzystwa Przyjaciół Sztuk Pięknych w pa
łacu Sztuki (Towarzystwo przyznało dla 
wycieczek 25 proc, zniżki wstępu), oraz po
kaz pod nazwą „Wystawa pamiątek Sokol
stwa” i panorama „Dawny Lwów”.

Dział III. — to program zwiedzania za
bytków:' i osobliwości Lwowa, a więc: mia
sta, wnętrzy zabytkownych, muzeów, Pano
ramy Racławickiej itp. Wstępy po zniżo
nych cenach.

Dział IV' i V obejmują widowiska tea
tralne i 'koncerty w salach lub na wolnem 
powietrzu. A więc w repertuarze świątecz
nym Teatru Wielki znajdą się: opera Lak- 
me z p. Bandrowską, sztuka „Na Łyczako-

n i  ADRIA
w Warszawie, ul. Moniuszki 10 

o t w a r t a  o d  w c z e s n e g o  
r a n a  d o  p ó ź n e j n o cy .

Wszystkie gazety polskie i zagraniczne.

Konferencjo szkolno
w D aw idowie

Z inicjatywy wójta gminy zbiorowej Da
widów (powiat Lwów), p. Romana Swobody, od
było się w Dawidowie zebranie ośmiu kierow
ników szkół z poszczególnych gromad, celem 
omówienia spraw, związanych z gospodarką 
szkół. Na zebranie przybył również z inspek
toratu szkolnego ze Lwowa, p. insp. Balicki.

Omówiono sprawy dodatków mieszkanio
wych, remontu szkół, usługi szkolnej, opału i 
uzgodniono wszelkie sprawy gospodarcze, opie
rając się na doświadczeniach roku ubiegłego 
Zebranie trwało od godziny 16.30 do 19-tej 
\Y ożywionej dyskusji zabierali głos wszyscy 
kierownicy szkół. Sprawy sporne rozstrzygał z 
ramienia szkolnictwa insp. p. Balicki, sprawy 
gospodarcze wójt p. R. Swoboda, sprawy rachun
kowości wyjaśniał fachowo sekretarz gminy p 
Aleksander Dobrzański.

Na zakończenie insp. p. Balicki podzięko
wał wójtowi gminy za pożyteczną inicjatywę, 

. stwierdził bardzo dodatnie wyniki dotychczasowej 
gospodarki gminy w stosunku do szkół i wyra
ził nadzieję, że ta współpraca gminy ze szkołami 
da na przyszłość jeszcze pomyślniejsze rezul
taty.

wie” w przeróbce p. Budzyńskiego i „Grube 
ryby” Bałuckiego. Żydowskie Towarzystwo 
literacko-artystyczne urządza specjalny wie
czór, poświęcony sztuce żydowskiej.

Dział VI — to imprezy sportowe, z po
śród których na pierwszy plan wybijają

Widok miasta Lwowa

a w woimonwie
inko dnlszy krok rozwoju sospodorczeso Podola

Teza Rządu, iż kryzys gospodarczy 
można przełamać własnemi siłami przez 
skoncentrowanie ich na danym odcinku go
spodarczym, znalazła ostatnio zrozumienie 
i pełną realizację u odpowiedzialnych czyn
ników rządowych województwa tarnopol
skiego w dziedzinie cukrownictwla i uprawy 
buraków cukrowych, dotychczas tu zanied
banej. Wyczucie właśnie możliwości wy
korzystania tego kierunku dla dalszego roz
woju gospodarczego województwa spowo
dowało sfery rządowe i samorządowe do 
wystąpienia w roku ubiegłym do Minister
stwa Rolnictwą i Reform Rolnych z prośbą 
o poparcie tego działu gospodarstwa i przy
dział kontyngentu buraków cukrowych, — 
przyczem podniesiono w podaniach tę okoli
czność, że w województwie tarnopolskiem 
uprawa buraków cukrowych prowadzoną 
już była intenzywnie w r. 1928. Następnie 
jednak wskutek braku przydziału spadła, 
tak, iż w r. 1934 wynosiła zaledwie 1/7, tj. 
nie całe 15% powierzchni z roku 1928, a 
nie całe 14% z roku 1929. Nadto podnie
siono fakt, że produkcja roślinna, stano
wiąca dotąd podstawę gospodarstwa rol
nego w województwie tarnopolskiem, spa
dła w cenie, a zwłaszcza zbyt na ziemniaki 
obniżył się wskutek obcięcia kontyngentów 
gorzelnianych. Pozatem ważnym momentem 
w tej akcji był wzgląd na zajęcie rąk robo
czych, których liczba wzrasta stale choćby 
w drodze naturalnego przyrostu ludności.

Momenty te znalazły zrozumienie w 
Ministerstwie Rolnictwa, które już w gru
dniu 1935 r. zapewniło dla województwa 
tarnopolskiego kontyngent 40.000 q cukru 
na powiększenie plantacji buraczanych.

Zapewnienie to zostało zrealizowane 
z końcem lutego br. w zasadach rozdziału 
kontyngentów cukrowych, ustalanych przez 
Komitet ekonomiczny Rady Ministrów, które 
przyznają dla powstać mającej cukrowni 
w Tarnopolu kontyngent przerobu cukru w 
ilości 40.000 q.

W ten sposób plantacje buraków cu
krowych zostaną znacznie powiększone, bo 
do 3100 ha, co w stosunku do r. 1935, gdy 
przestrzeń ziemi pod uprawą buraków cu
krowych wynosiła tylko 1600 ha, jest wiel
kim postępem.

Dla zrealizowania zużycia przyznanego 
przez Ministerstwo Roi. kontyngentu 40.000 
q cukru i zorganizowania plantacyj bura
czanych rejonu cukrowego „Podole” — u- 
tworzyła się Spółka założycielska rolniczej 
cukrowni „Podole” z siedzibą spółki we 
Lwowie (ul. 3-go Maja 16). W skład spółki 
wchodzą: 1) Lwowska Izba Rolnicza z ka
pitałem 4.000 zł.; 2) Małopolskie T-wo Rol
nicze z ikapitałem 2.000 zł.; 3) Związek Zie
mian z kapitałem 2000 zł., oraz 4) T-wo 
„Silśkyj Hospodar” z kapitałem 2000 zł.

Czas trwania spółki jest ograniczony 
do czasu spełnienia jej celu, tj. stworzenia 
cukrowni w Tarnopolu.

Plantacje buraków cukrowych na wy
produkowanie kontyngetu 40.000 q cukru 
zostały rozdzielone następująco: a) Związek 
Ziemian dla większej własności uzyskał 926 
morgów (33.3%) kontyngentu cukrowego;

zawody w piłce nożnej lwowskiej Po
goni z wiedeńską Admirą. Zamierzone też isą 
zawody lekkoatletyczne dla eliminacji olim
pijczyków przed ich wyjazdem do Buda
pesztu.

Zarząd Wyścigów konnych przyznał dla

b) Małopolskie T-wo Rolnicze dla małorol
nych 720 morgów (23%); c) Małop. T-wo 
Rolnicze dla Osadników 390 mg (12y2o/o); 
d) Two „Silksyj Hospodar” 720 morgów 
(23%) i ie) Osadnicy powiatu Krzemieniec
kiego 234 mg (7J/2%).

Przerób buraków cukrowych w r. 1936 
uskuteczniony zostanie w cukrowniach Ho
rodenka i Chodorów na podstawie specjal
nej umowy, zawartej z temi cukrowniami 
przez Spółkę „Podole”. Za dostarczone bu
raki plantator uzyska prócz ceny zasadni
czej (3.58 za 1 q) dodatkowe wynagrodze
nie w wysokości 95 groszy za 1 q, — która 
to kwota przelana będzie do Kasy Spółki 
„Podole” tytułem wpłaty plantatora na u- 
dział w cukrowni. Ponadto plantator uzy
skuje 17 gr. bonifikaty kosztów transportu 
od 1 q buraków. Niezależnie od powyższego 
Spółka „Podole” otrzymuje za przelew kon
tyngentu od cukrowni „Chodorów i Ho
rodenka” kwotę 62.500 zł.

Zbieranie zgłoszeń plantatorów i kon
traktowanie buraków cukrowych na rok 
1936/37 przeprowadziły organizacje rolni
cze, wchodzące w skład Spółki „Podola”.

Plantator buraków cukrowych dla cu
krowni „Podole” podpisywał dwie umowy: 
a) umowę ze Spółką „Podole”, która przy
dziela plantacje buraków. W umowie tej 
plantator zobowiązuje się do udziału w  kapi
tale zakładowym cukrowni — deklarując 
udział w wysokości 600 zł. od' 1 morga plan
tacji, oraz wyraża swą zgodę na potrącenie 
z ceny dostarczonych przez niego buraków 
kwoty 75 gr. od 1 q na pokrycie powyż
szego udziału, b) umowę z cukrownią 
„Horodenka i Chodorów” na prowadzenie 
plantacji buraków cukrowych w r. 1936/37. 
Umowa ta precyzuje obowiązki ń prawa 
plantatora do cukrowni.

Utworzenie cukrowni w Tarnopolu na
stąpi najdalej w r. 1937, co automatycznie 
spowoduje podwyżkę cen za buraki — od- 
padnie bowiem znaczny koszt transportu 
buraków.

W ten sposób województwo tarnopol
skie robi dalszy krok w rozwoju gospodar-

Zaleszczykach. W miejsce seminarjum w
----  Zaleszczykach powstało gimnazjum nowe-

czym i w podniesieniu swego rolnictwa. | go typu.
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wycieczek 50 proc, zniżki od kart wstępu 
na wyścigi konne.

Dział VII. obejmuje wielką rewję grup 
regjonalnych lwowskich z Bractwem kurko- 
wem na czele oraz zamiejscowych, która w 
postaci „Corsa kwiatowego” przeciągnie w 
południe pierwszego dnia Świąt przez u- 
kwiecone ulice miasta, wśród dźwięku or
kiestr. Tu wchodzi też w program tradycyj
na uroczystość Bractwa kurkowego; detro
nizacja króla kurkowego na Strzelnicy miej
skiej.

Dział VIII. obejmuje zabawy i rozryw
ki, jak np. kiermasz wiosenny na placu Tar
gów Wschodnich, organizowany przez Zw. 
Legionistów, „Wieczory Weneckie” na Zie- 
lonem Oku itp.

Dział IX. jest poświęcony wycieczkom 
krajoznawczym do Żółkwi, Oleska i Podho- 
rzee, projektowanym przez Polskie Towa
rzystwo Krajoznawcze dla zapoznania gości 
z historycznymi zabytkami Żółkiewskich i 
Sobieskich.

Tak więc program uroczystości lwow
skich na Zielone Święta zapowiada się inlpo-: 
nująco i ma na celu ożywienie dawnych, 
świetnych tradycyj Lwiego Grodu...
45' Na uroczystości lwowskie będą zorgani

zowane pociągi popularne z całej Polski, 
nadto spodziewane są wycieczki osobnymi 
pociągami z Wiednia i Rumunji.

Złożu (o y c ta o n lró
Seminarium nauczycielskiego 

w Zaleszczykach
Spowodu likwidacji seminarjów nau

czycielskich w Polsce, przestanie też w 
tym roku istnieć po 38 latach swej dzia
łalności Państwowe seminarjum w Za
leszczykach. Dawni wychowankowie uczel
ni zaleszczyckiej postanowili urządzić w 
dniach 4 i 5 lipca 1936 roku zjazd jej 
absolwentów i wychowanków wszystkich 
roczników. Komitet tej uroczystości za
wiadamia o tern wszystkich interesowa
nych i prosi, by do końca maja br. podali 
swe adresy i oświadczyli czy wezmą u- 
dział w zjeździe. Pisma należy przesyłać 
do Komitetu zjazdu na ręce Dyrekcji Se
minarjum Naucz, w Zaleszczykach.

Dożywianie dzieci bezrobotnych
w Stryju

Rodzina Policyjna w Stryju z p. komisa- 
rzową Kordysową na • czele, przyjęła na siebie 
obowiązek bezpłatnego dożywiania dzieci. I  tak, 
w ostatnich 2- miesiącach wydała Rodzina Po
licyjna 3.000 obiadów dla biednej dziatwy bez
robotnych. Ponadto urządzono „święcone” i w 
Wielki Piątek rozdano między 57 dzieci naj
biedniejszych: 60 kg. wędlin, 55 kg.- „babek”, 
55 kg. chleba i 2 kopy jaj. Podkreślić należy 
ofiarność niektórych firm stryjskich, które' 
przyszły z pomocą Rodzinie Policyjnej, przez 
dary w naturze.

Państwowe L i n  Peflagooiune
w Tarnopolu

Władze szkolne postanowiły utwo
rzyć w r. 1937/38 jedyne na terenie woje
wództwa tranopolskiego liceum pedago
giczne w Tarnopolu. Likwidujące się se
minarjum nauczycielskie w Tarnopolu — 
będzie w dalszym ciągu prowadziło pełną 
siedmioklasową szkołę ćwiczeń, do któ
rej będą wkrótce zarządzone wpisy. Opie
kę nad internatem tarnopolskiego semi
narjum sprawować będzie w dalszym cią
gu Dyrekcja Seminarjum, w przyszłości 
zaś władze liceum pedagogicznego.

W r. 1936/37 zostaną zlikwidowane 
seminarja nauczycielskie w Czortkowie

Słynna orkiestra 
przemyskiego 5-go 
pułku strzelców 

godhalańskich,wie
lokrotnie premjo- 
wana, odznaczona 
1-szą nagrodą na 
konkursie wszyst
kich orkiestr Okrę
gu Korpusu w Prze
myślu.
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W izyta Premiera Kościałkowskiego u  Budapeszcie

Podole buduje studnie
Akcja gospodarcza, sanitarna i przeciwpożarowa

Jednym z ważnych problemów, doma
gających się rozwiązania, jest sprawa zao
patrzenia w studnie osiedli województwa 
tarnopolskiego. Zupełny niemal brak stu
dzien w osiedlach szeregu powiatów spo
wodowany jest tem, że woda gruntowa 
znajduje się głęboko, ludność więc nie może 
dostać się ,do wody przez budowę studzien 
płytkich, głębokie zaś wymagają już tech
nicznego przygotowania i znaczniejszych 
kosztów.

A jednak zaopatrzenie ludności w zdro
wą i w dostatecznej ilości wodę jest spra
wą pierwszorzędnego znaczenia, tak ze 
względów sanitarnych, jak też gospodar
czych i pożarowych. Również względy o- 
bronności kraju wymagają dobrej sieci stu
dzien w osiedlach.

Doceniając ważność tego problemu — 
Urząd Wojewódzki tarnopolski wystąpił z 
inicjatywą rozpoczęcia planowej budowy 
studzien w osiedlach województwa tarno
polskiego.

Plan ten' obejmie kolejno obszar całego 
województwa tarnopolskiego, a realizowany 
będzie z uwzględnieniem w pierwszym rzę
dzie tych powiatów, które najbardziej cier
pią na brak wody, jak Zborowski i buczacki. 
Realizacja planu prowadzona będzie przy 
pomocy Urzędu Wojewódzkiego, który da
wać będzie nadzór techniczny, opłacany z 
kredytów Ministerstwa rolnictwa i reform 
rolnych oraz plany i kosztorysy. Na podsta
wie planów i kosztorysów, sporządzanych 
przez Urząd Wojewódzki, będzie PZUW.

Generalny inspektor sił 
zbrojnych gen. E. Rydz- 
Smigły podpisuje w obe
cności P. Prezydenta 
Rzeczypospolitej prof. I. 
Mościckiego akt przeka
zania 100 karabinów ma

szynowych, ofiarowa
nych wojsku przez pra
cowników fabryki kara
binów w Warszawie.

Przed kilku dniami 
szef Rządu polskiego 
Premjer Marjan Koś- 
ciałkowski bawił ofi
cjalnie w stolicy Wę
gier, w Budapeszcie. 
W czasie pobytu p. 
premjera w Budapesz
cie przeprowadzono 
między przedstawicie
lami obu państw Pol
ski i Węgier szereg 
doniosłych rozmów 
politycznych, — które 
pogłębiły tradycyjne 
p rzy jazne  stosunki 
między obu krajami.

Zdjęcie przedstawia 
Premjera P. Kościał
kowskiego w drodze 
do Budapesztu.

subwencjonować finansowo budowę stu
dzien. Istnieje również projekt, by central
na Kasa Spółek rolniczych przez Kasy Stef- 
czyka rozprowadzała pożyczki na ten cel 
z posiadanych zapasów gotówkowych.

W obeefnym stadjum prac instytucje) 
finansowe, jak Centralna Kasa Spółek rol
niczych we Lwowie i Centrobank, opraco
wują warunki formalne, pod jakiemi będą 
udzielane pożyczki.

Akcja ta należycie zorganizowana w 
ciągu kilku lat doprowadzi do pokrycia 
siecią studzien całego obszaru wojewódz
twa, gdzie tylko brak wody daje się obec
nie odczuwać i usunie jedną z najbardziej 
aktualnych bolączek ludności, a równocze
śnie podniesie stan zdrowotności wojewódz
twa; i Stan jego obronności.

Pierwsze kroki w tej akcji rozpoczął 
Urząd Wojewódzki, budując przy subwen
cji P. Z. U. W. kilka studzien na terenie 
powiatu zaleszczyckiego, Dalsza akcja jest 
w przygotowaniu tak, iż w najbliższym 
czasie plan ten zostanie realizowany. W ten, 
sposób wykonany zostanie znowu jeden etap 
pracy nad rozbudową i podniesieniem go- 
spodarczem Podola.

—o —

Bądź członkiem

PolskiEBB Knyża
który niesie oświatę żołnierzowi

Podziękowanie
Agencja Wschód otrzymała następujące pi

smo : Składamy najserdeczniejsze podziękowania 
za tak wydatne popieranie naszych celów na 
łamach Cennego Wydawnictwa. Z wyrazami po
ważania : Zarząd Główny Towarzystwa ‘ Szkoły 
Ludowej — Wiceprezes: dr. Stefan Uhma, sekre
tarz: Franciszek Sedlaczek.

Dekoracja orderem Polonia Restituta
Wojewoda lwowski Belina Prażmowski ude

korował naczelnika Wydziału Prokuratury ge
neralnej we Lwowie, dr. Karola Skrowaczew- 
skiego Krzyżem Oficerskim Orderu .,Polonia Re
stituta”.

Nowy dowódca 26 pp.
Podpułkownik dyplomowany Tadeusz Miin- 

nich, D-ca Pułku i Garnizonu KOP. Czortków, 
został przeniesiony na stanowisko d-cy 26 p. p. 
w Gródku Jagiellońskim,

Inspektor starostw  w województwie 
tarnopolskiem

Inspektorem starostw przy Urzędzie Wo
jewódzkim w Tarnopolu mianowany został do
tychczasowy wicestarosta trembowelski p. Ka
rol Adamski.

Ustąpienie w icestarosty w Skałacie
Wicestarosta powiatowy p. W. Uniatyeki 

z dniem 1 maja br. został przeniesiony w stan 
spoczynku. Odchodzącego wicestarostę żegnali 
urzędnicy starostwa i Wydziału powiatowego w 
salach Klubu obywatelskiego.

Nowy W icedyrektor Ubezpieczalni 
we Lwowie

Wicedyrektorem Ubezpieczalni Społecznej 
we Lwowie mianowany został p. Fikus, dotych
czasowy dyrektor Ubezpieczalni Społecznej w 
Bielsku. Wicedyrektor p. Fikus obejmuje sta
nowisko, opróżnione po p.. Waligórskim.

CENA PRENUMERATY
wydaw nictw a WSCHÓD

wraz z przesyłką pocztową:
Miesięczna^ zł. 0-60
Kwartalna „ 1-80
Półroczna „ 3-60

P . K. O . -  506-350.

Podatek od kopalń
Miasto Borysław na podstawie zezwolenia 

Ministerstwa Spraw Wewnętrznycn i Ministerstwa 
Skarbu wprowadziło 0.4 procentowy podatek od 
ropy naftowej, wydobytej z kopalń, położonych 
na terenie miasta.

Prace społeczne i gospodarcze
strzelców z powiatu

Na terenie powiatu Kamionka Sfrumiłowa 
wielkie ożywienie cechuje pracę Związku Strze
leckiego. Ostatnio Zw. S. przeprowadził szereg 
zebrań i ilispekcyj swoich Oddziałów.

Na walnem zebraniu Oddziahi zbiorowego 
Z. S. Nieznanów .prezesem został wybrany ks.1 
Józef Skrabala. Inspekcję pododdziału w Bud
kach Nieznanowskich przeprowadził kom. pow, 
Z. S. Ligaszewski i kom. Oddz. żeńsk. Toeglówna 
z Kamionki Strumiłowej.

W Bemowie został zorganizowany nowy 
pododdział Z. S. przez kom. Ligaszewskiego.

W Dobrofworze ref. Halski przeprowadził 
zebranie Oddziału zbiorowego, na którem pre
zesem został wybrany p. Koprowski.

W Sielcn przeprowadzono inspekcję Oddzia
łu, a referat wychowania obywatelskiego objął 
kierownik szkoły p. Leonard Seńczuk.

W Busku odbyło się zebranie Oddziału 
zbiorowego (wiejskiego). Prezesem wybrano p. 
Habla, kierownika szkoły w Pobużanach. Rów
nocześnie na zebraniu Oddziału miejskiego w 
Busku prezesem została wybrana p. Tokarzewska, 
kierowniczka szkoły. Na zebraniach obecni byli 
kom. pow. Ligaszewski i  ref. Nunberg.

Na zebraniu Oddziału zbiorowego w Gra
bowej prezesem wybrany został p. Stawowczyk, 
nadleśniczy firmy „Oikos” . Oddział ten zapo
czątkował kierunek pracy gospodarczej, zakłada-

5 m a ja  w  p ie rw sz y m  d n iu  c ią g n ie n ia

3°/o Premiowej Pożytzki Inwestycyjnej
padła wygrana

zł. 25.000*—
n a  S e r ję  2 2 4 3 8  N r. 42 su b sk ry b o w a n ą  
u n a s  p rz e z  p . M. K. L w ó w , d o  L. su b sk r . 366.

DOM BANKOWY

SCHUTZ i CHflJES
Lwów. ul. Klarjacki 7, (róg ul, Kopernika).

Poświęcenie kościółka w Pawełczu
W Pawełczu pod Stanisławowem poświęcił 

ks. biskup Baziak nowowybudowany kościółek 
w obecności przedstawicieli władz państwowych 
i samorządowych w osobach starosty p. Pającz- 
kowskiego i prezydenta miasta dr. Strońskiego 
oraz licznego kleru i tłumnie zebranych miesz
kańców Pawełcza i Stanisławowa. Grunt pod 
kościółek ofiarował p. Stanisław Mencel, wła
ściciel Pawełcza.

W alny zjazd rezerwistów w Łańcucie
W sali Rady powiatowej w Łańcucie odbył 

się walny zjazd delegatów Pow. Związku Re
zerwistów z udziałem delegata Zarządu Okrę
gowego senatora Garlickiego. Do nowego Za
rządu Związku zostali wybrani- starosta p. Bo
gusławski, jako prezes, wiceprezesami inż. Sa- 
0owy i naczelnik stacji kolejowej p. Majer, se
kretarzem p. Wołosz a skarbnikiem p. Wojna
rowie?..

Uroczyste pożegnanie w Przemyślu
Grono nauczycielskie, Kolo Rodzicielskie i 

młodzież szkoły powszechnej im. Konarskiego- 
w Przemyślu pożegnała bardzo uroczyście dłu
goletniego dyrektora p. Eugenjusza Złotnickiego^ 
z okazji przeniesienia go w stan spoczynku. 
Przemówienia pożegnalne wygłosili: pp. tymcza
sowy kierownik szkoły K. Jurasz, imieniem ro
dziców mjr. Róg, a imieniem młodzieży uczeń. 
Weimer.

Sadzenie drzew owocowych
Staraniem Inspektoratu szkolnego w Czort- 

kowie prowadzona jest akcja, zmierzająca do 
podniesienia stanu gospodarczego wsi za po
średnictwem szkoły. W związku z tem odbyła 
się w Białobożnicy pod Czortkowem uroczy
stość sadzenia drzew owocowych przy szkole po
wszechnej. W uroczystości wzięli udział prócz, 
młodzieży szkolnej i miejscowej ludności, przed
stawiciele władz i duchowieństwa obu obrząd
ków oraz starosta powiatowy czortkowski p. Mu
szyński- ;

—oo—

Kamionka Strumiłowa
jąc sklepiki pod firmą Związku Strzeleckiego w 
Hucie Połanieckiej i  Maziami Wawrzkowej.
• W Milatynie Nowym prezesem Oddziału 
zbiorowego wybrano ziemianina p. Koraarnickie- 
go, a w Dziedziłowie wybrano prezesem p. Bar- 
wińskiego, kierownika szkoły.

Pododdział w ' Gawlikach, który skupia 
członków starszych, skierował całą swoją ener- 
gję na pracę ekonomiczną, zakładając mleczar- 
tnie i sklep żywnościowy pod firmą Z. S. Obrót 
w mleczarni za ostatni okres wykazuje kwotę 
około 3.000 zł., zaś sklepu ponad 2.500 zł.

W Podrudnem Związek Strzelecki przystąpił 
do budowy Domu Strzeleckiego, na gruncie laso- 
wym, ofiarowanym przez dr. Z. Weissglasa. — 
Las wykorczowali strzelcy pododdziału własnemi 
siłami. Za poparciem starosty p. Knlpińskiego,. 
uzyskał Oddział na tę budowę 10.000 cegieł, 
które miejscowi obywatele zwieźli bezintere - 
sownic n a  budowę. W akcji budowy Domu, e- 
nergiczny czynny udział biorą pp. por. Wawrz- 
kiewicz, Emil Koenig i ref. Klara Karpinówna.

Wreszcie na zebraniu Oddziału zbiorowego- 
w Kamionce Strumiłowej prezesem wybrano p. 
Grocholskiego, naczelnika stacji kolejowej w Sa- 
pieżance. Tu też zorganizowano podokręg P. Z. 
P. N., którsgo prezesem został wybrany dr. Jan 
Hipp.

CENY PRENUMERATY wraz z przesyłką pocztową: miesięczna zł. 0.60, kwartalna zł. 1.80, półroczna zł. 3.60. — Konto P. K. O. — 506.350.
CENY OGŁOSZEŃ: Za jeden wiersz milimetrowy przez szerokość jednej szpalty (70 mm.) na pierwszej stronie 60 groszy, na dalszych stronach 40 groszy

Cała pierwsza strona — 1.000 zł., następne strony 650 zł. Zastrzeżone miejsce 5O«/o drożej.
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